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O PROJEKCIE

Ten raport podsumowuje najwaũniejsze 

tematy, kt·re mieszkaœcy poruszyli 

w konsultacjach ulicy SĠowackiego, 

Mickiewicza i al. Wojska Polskiego .

Znajdziesz w nim teũ skr·cony opis 

projektu koncepcyjnego nowego 

zagospodarowania ulicy.

Koncepcja zmian ulicy SĠowackiego, 

Mickiewicza i al. Wojska Polskiego 

powstaĠa w ramach wiŉkszego projektu 

"Zielone ulice", obejmujńcego w sumie 

kilkadziesińt ulic. Wykonawcy wszystkich 

projekt·w zostali wyĠonieni zgodnie z 

procedurami przetargowymi przez Zarzńd 

Zieleni.

Projekt Zielone Ulice obejmuje nie tylko 

tereny pas·w drogowych, lecz r·wnieũ 

powińzane z nimi tereny zieleni. Najpierw 

przeprowadziliŝmy analizŉ obecnego 

zagospodarowania ulic oraz planowanych 

inwestycji. Potem zebraliŝmy potrzeby 

uũytkownik·w ulic, co pozwoliĠo nam 

odkryĻ potencjaĠ teren·w, o kt·rych 

mowa. Wreszcie stworzyliŝmy koncepcjŉ 

nowego zagospodarowania ulic. 

Nowe koncepcje majń sĠuũyĻ podniesieniu 

jakoŝci przestrzeni i poprawie jakoŝci 

zieleni.

Koncepcja w zakresie zagospodarowania 

pas·w drogowych zieleniń  bŉdzie 

wykonana przez Zarzńd Zieleni m.st. 

Warszawy w kolejnych latach jako element 

realizacji idei Milion Drzew Dla Warszawy 
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Rozmowa o SĠowackiego, 

Mickiewicza i al. Wojska Polskiego 

odbyĠa siŉ w ramach konsultacji 

Zazieleœmy ulice  Ũoliborza



PRZEBIEG KONSULTACJI

Konsultacje spoĠeczne skĠadaĠy siŉ z dw·ch etap·w.

Zbierania wniosk·w.Uwagi mieszkaœc·w sĠuũńcych projektantom do 
zaprojektowania przestrzeni. Wnioski moũna byĠo zgĠosiĻ drogń e-mailowń, 
pocztń, za pomocń ankiet na spotkaniu.

Spotkanie diagnostyczne odbyĠo siŉ, 13 stycznia (sobota), w godzinach 10.00-
13.00, w Urzŉdzie Dzielnicy Ũoliborz.

Zbierania uwag do koncepcji . Uwagi moũna byĠo zgĠaszaĻ droga e-mailowń, 
pocztń, podczas spotkania. 

Spotkanie obejmujńce prezentacjŉ koncepcji odbyĠosiŉ 24 marca (sobota), w 
godzinach 10.00-13.00, w Urzŉdzie Dzielnicy Ũoliborz.

Szczeg·Ġowy opis akcji informacyjnej i przebiegu konsultacji znajduje siŉ w 
osobnym dokumencie. Link do niego znajdziesz w ramce na koœcu raportu.
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UWAGI Z PIERWSZEGO 
ETAPU KONSULTACJI
- SĠowackiego, Mickiewicza, 
al. Wojska Polskiego
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Podczas I. etapu konsultacji zebrano nastŉpujńce pytania, uwagi i postulaty. 

Wypowiedzi  uczestnik·w konsultacji zostaĠy przepisane jeden do jednego, 

a te o zbliũonej treŝci zostaĠy zapisane Ġńcznie. 

ZIELEŒ

ÅSugerujemy Ġńki kwietne jako bardzo atrakcyjne wizualnie rozwińzanie, kt·re poza 

aspektami estetycznymi daje wiele dodatkowych korzyŝci. ğńki kwietne moũna 

wysiaĻ na terenie gdzie posadzone zostanń mĠode drzewa. ğńka moũe 

funkcjonowaĻ na takim terenie bez przeszk·d przez kilkanaŝcie lat dop·ki drzewa 

nie osińgnń znacznych rozmiar·w i ograniczń dostŉp ŝwiatĠa do roŝlin na Ġńce.

ÅW ostatnim czasie wielu naukowc·w postrzega Ġńki kwietne jako element 

zielenimiejskiej wspomagajńcy zapylacze, ale r·wnieũ wskazujń ich wymierny 

wpĠyw nanaoczyszczanie powietrza z pyĠ·w komunikacyjnych.Obecnie 

prowadzone sń badania potwierdzajńce ten korzystny wpĠyw Ġńk.

Åğńki dobrze sprawdzajń siŉ r·wnieũ jako roŝlinnoŝĻ na skrajni pasa drogowego. 

Wystarczy zachowaĻ odstŉp okoĠo0,5m od krawŉdzi jezdni, kt·ry pozwala bez 

problemu funkcjonowaĻ gatunkom kwitnńcym bez negatywnego wpĠywu soli.

ÅDodatkowo Ġńki magazynujń dwukrotnie wiŉcej wody niũ trawniki dziŉki czemu 

zapobiegajń spĠywowi wody do miejskiej kanalizacji jak r·wnieũ sń wstanie 

redukowaĻ miejskie wyspy ciepĠa.



UWAGI Z PIERWSZEGO 
ETAPU KONSULTACJI
- Mickiewicza
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ZIELEŒ

ÅGeneralnie rosnńce wzdĠuũ Mickiewicza jesiony sń w kiepskim stanie, wiele juũ 

wypadĠo, na odcinku Koŧmiana - Bohomolca (a wĠaŝciwie pl. Wilsona- Potocka) w 

wiŉkszoŝci to juũ jeden rzńd. Warto po pierwsze by projekt obejmowaĠ odtworzenie 

nasadzenia w dw·ch rzŉdach , po drugie by nasadzenia zostaĠy zrobione pomiŉdzy 

starymi drzewami tak by daĻ dorosnńĻ drzewom p·ki choĻ trochŉ starych jest ðto 

chroni przed tym, ũe realnie na lata bŉdzie pustynia po tym jak wypadnń stare.

ÅPosadzenie niskiej roŝlinnoŝci typu ũywopĠot czy innego rodzaju krzaki wzdĠuũ ulicy 

i chodnikaðochrona przed pyĠem i fizyczna ochrona przed chodzeniem po nim ð

oczywiŝcie musza byĻ zapewnione dojŝcia do jezdni na kt·rej na prawym pasie 

parkujń samochody.

ÅWyznaczenia (co ma w planach ZDM) niskiej zieleni na skrzyũowaniu Mickiewicza -

Bohomolca i innych betonowych placykach przy skrzyũowaniach (np. Mickiewicza -

Kńtowa, ðw miejscu obecnie martwych plac·w ðpo ograniczeniu parkowania 

sĠupkami

ÅPoszerzenie miejsc zielonych wok·Ġ drzew przy zatoce wzdĠuũ budynku 

Mickiewicza 34/36 plus dosadzenie drzew pomiŉdzy nimi oraz zaplanowanie niskiej 

zieleni pod drzewami przy zachowaniu dojŝĻ do zatoki.

ÅSugerujemy tworzenie Ġńk kwietnych (uzasadnienie analogiczne jak w opisie uwag z 

ul. SĠowackiego)

MAğA ARCHITEKTURA

ÅOczywistym dziŝ brakiem jest brak Ġawek i koszy na ŝmieci na caĠym odcinku. Moũe 

warto rozwaũyĻ zaplanowanie niskiego w chodniku lub trawniku oŝwietlenia ð

zwĠaszcza w okolicach skrzyũowaœ.

DROGI DLA ROWERĎW

ÅKwestia rower·w ðnie wiem na ile i gdzie moũliwe jest wyznaczenie ŝcieũki 

rowerowej lub innej organizacji ruchu rowerowego ðniemniej problem rower·w 

jadńcych chodnikiem staje siŉ coraz istotniejszy z punktu widzenia bezpieczeœstwa 

os·b starszych czy dzieci.

W pierwszym etapie konsultacji nie byĠo szczeg·Ġowych uwag dotyczńcych 

specyficznie ul. SĠowackiego i al. Wojska Polskiego.



UWAGI Z DRUGIEGO 
ETAPU KONSULTACJI
- SĠowackiego

Podczas II. etapu konsultacji zebrano bardzo nastŉpujńce uwagi, pytania, opinie. Wypowiedzi  
uczestnik·w konsultacji zostaĠy przepisane jeden do jednego, a te o zbliũonej treŝci zostaĠy 
zapisane Ġńcznie. 

ZIELEŒ

Obawiam siŉ tak mocnego doakcentowaniarabatń (pielŉgnacja, nawadnianie, pielenie i 
kontrola tego wszystkiego) w centralnej osi ale zakĠadam, ũe jest to wersja max, kt·ra w 
zaleũnoŝci od moũliwoŝci moũe byĻ rozwińzywana albo moduĠowo albo wykorzystywaĻ 
inne formy np. zwykĠy trawnik, Ġńka etc.

Pas rozdzielajńcy na SĠowackiego, za PopieĠuszki ¨ krzewy i drzewa.

Drzewa na pasie rozdzielajńcym ðdlaczego nie?

Z jakich gatunk·w planujń Paœstwo utworzyĻ wysokie szpalery drzew na tej ulicy? Jakiej 
wielkoŝci okazy bŉdń sadzone?

Na sĠowackiego byĠy dŉby ðczy urozmaiciĻ drzewostan?

Jakie gatunki drzew? Czy jeden rodzaj czy kilka rodzaj·w? I dlaczego akurat te?

SĠowackiego: wysokoŝĻ drzew ðczy bŉdzie konflikt z tramwajem?

Czy kt·reŝ drzewa zostanń wyciŉte?

Odcinek WĠoŝciaœska ðPopieĠuszki: - warto rozwaũyĻ dosadzenie drzew takũe na szerokim 
pasie zieleni miŉdzy jezdniami ulicy SĠowackiego.

Odcinek Kńtowa ðplac Wilsona Rzńd drzew przed budynkiem sp·Ġdzielni Felix (plac 
Wilsona 4), miŉdzy budynkiem a torami tramwajowymi, powinien zostaĻ przesuniŉty bliũej 
tor·w tramwajowych, na istniejńcy trawnik.  W tym miejscu ruch pieszy (i rowerowy) jest 
bardzo intensywny, w sezonie do tego ogr·dki kawiarniane ðnie naleũy wiŉc w ũaden 
spos·b zmniejszaĻ szerokoŝci chodnika na tym odcinku, a wrŉcz przeciwnie, warto byĠoby 
wygospodarowaĻ dodatkowń przestrzeœ na drogŉ dla rower·w.

W odniesieniu do ul. SĠowackiego na odcinku od pl. Wilsona do ul. Cieszkowskiego 
uwaũamy za niewĠaŝciwe wprowadzenie pasa drzew miŉdzy jezdniń torowiskiem 
tramwajowym. Ul. SĠowackiego leũy w obszarze Ũoliborza Historycznego wpisanego do 
Rejestru Zabytk·w decyzja nr 994A z dnia 30.09.1980 r. Ochronie podlega ukĠad ulic i 
zabudowa zrealizowane wg planu urbanistycznego Ũoliborza z 1925 r. Ochronie podlega 
wiŉc kompozycja przestrzenna ul. SĠowackiego wyznaczona liniami regulacyjnymi ulicy i 
pierzejami zabudowy. Wprowadzenie szpaleru drzew w ŝrodek tego ukĠadu stanowi 
zakĠ·cenie pierwotnego, prawnie chronionego rozwińzania urbanistycznego, tj. szerokiego 
korytarza przestrzeni ulicznej z widokiem na zieleœ pl. Wilsona i Parku im. Ũeromskiego. 
Proponujemy zamiast pasa drzew posadzenie ũywopĠotu (kontynuacja istniejńcego w 
rejonie D.H. Merkury miŉdzy jezdniń a torowiskiem.
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UWAGI Z DRUGIEGO 
ETAPU KONSULTACJI
- SĠowackiego

Cennń propozycjń koncepcji jest zasadzenie pasa drzew wzdĠuũ elewacji budynk·w 
(wzdĠuũ budynku S.M.Feniksnajlepiej blisko wygrodzenia torowiska tramwajowego ð
lokalizacja zaleũna od istniejńcych podziemnych sieci uzbrojenia z ew. Ich korektń, w 
ostatecznoŝci naleũy rozwaũyĻ posadzenie drzew w pasie istniejńcego ũywopĠotu).

3 drzewa ograniczń widocznoŝĻ w newralgicznym miejscu.

Proszŉ o kwietniki po stronie SĠowackiego 38/46 oraz 32/36 ðtam jest teraz pustynia.

Czy bŉdń kwietniki sezonowe?

Kwietniki miŉdzy Krechowieckń a Urzŉdniczń sĠowackiego 32/36, sĠowackiego 38/46/

Proponujŉ duũń iloŝĻ krzew·w oddzielajńcych jezdniŉ od DDR.

Druga moũliwoŝĻ to jest sadzenie wysokich i gŉstych krzak·w wzdĠuũ barier na ww. 
odcinku ulicy SĠowackiego.

Skwer Newerlego powinien byĻ lepiej izolowany od haĠasu z ul. SĠowackiego za pomocń 
gŉstszych nasadzeœ w okolicy Ġńki kwietnej

Marymont jest jeden z najmniej wartoŝciowy i najbardziej gĠoŝny odcinek ulicy 
sĠowackiego. W zwińzku z powyũszym proponujŉ korzystaĻ z roŝlin pnńcych (np. Bluszcz, 
chmielu i winogron)  na barierkach wzdĠuũ ulicy sĠowackiego w celu zwiŉkszenie 
krajobrazowej wartoŝci omawianego odcinka. Dobrze byĠoby r·wnieũ wsadziĻ roŝliny 
pnńce na barierkach w wyjŝciu do metra.

Mam pytanie dotyczńce elementu projektu, kt·rym sń "trawniki z roŝlinnoŝciń 
synantoropijnń". Czy to oznacza, ũe wskazane powierzchnie bŉdń w jakiŝ spos·b zasilane 
nasionamiroŝlin kwitnńcych uznawanych za synatropijne czy  liczycie nanaturalnń 
sukcesjŉ? Postulujŉ r·wnieũ oograniczenie koszenia na tych powierzchniach.

ğńki kwietnie przystosowane do retencji wody.

Czy gatunki planowane wpĠynń na jakoŝĻ powietrza?

Popieramy zazielenianie ulic. Uwaũamy, ũe nie naleũy oszczŉdzaĻ miejsca na drzewa, 
krzewy itd., kt·re sń niezwykle istotne dla komfortu pieszych. Obie powyũsze zmiany 
naleũy wprowadziĻ takũe, jeŝli bŉdzie to siŉ odbywaĻ kosztem miejsc dla samochod·w 
(parkowania lub pas·w ruchu og·lnego).
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UWAGI Z DRUGIEGO 
ETAPU KONSULTACJI
- SĠowackiego

MAğA ARCHITEKTURA 

Co jakiŝ czas powinny staĻ Ġawki, kt·re sń niezwykle istotne szczeg·lnie dla os·b starszych.

W ParkuŨeromskiego powinny znaleŧĻ siŉ kosze, o duũo wiŉkszej pojemnoŝci, najlepiej 
przy wyjŝciach z parku, aby mogĠy pomieŝciĻ pudeĠka i kartony po pizzy, bez koniecznoŝci 
ich skĠadania z oczywistych powod·w, poniewaũ dziŝ nawet zĠoũony karton po pizzy 
zajmuje od razu caĠy kosz i nic poza nim siŉ tam nie zmieŝci. Widzńc peĠny kosz, ũaden 
ănormalnyó obywatel, nie bŉdzie szukaĠ innego, tylko poĠozy obok, wraz z puszkami, 
butelkami, papierami pozostaĠymi po towarzyskich spotkaniach w parku, najczŉŝciej 
wieczornymi lub nocnymi, a juũ od rana tym wszystkimi ŝmieciami zajmujń siŉ ptaki 
roznoszńc papiery po caĠym parku, co widaĻ kaũdego ranka. Najgorsze jest to, ũe w sobotŉ 
i niedzielŉ, sĠuũby sprzńtajńce dziaĠajń w minimalnym lub ũadnym stopniu a widok parku w 
papierach naprawdŉ nie tworzy wĠaŝciwej wizyt·wki dzielnicy.

PARKOWANIE

Popieramy zazielenianie ulic. Uwaũamy, ũe nie naleũy oszczŉdzaĻ miejsca na drzewa, 
krzewy itd., kt·re sń niezwykle istotne dla komfortu pieszych. Obie powyũsze zmiany 
naleũy wprowadziĻ takũe, jeŝli bŉdzie to siŉ odbywaĻ kosztem miejsc dla samochod·w 
(parkowania lub pas·w ruchu og·lnego).

Tam, gdzie to moũliwe, powinno siŉ przenosiĻ parkowanie na jezdniŉ, nawet kosztem 
zmniejszania przepustowoŝci danej ulicy.

Miejsca do parkowaniañmieszkaœcy z satysfakcjń odbierajń pomysĠ wyznaczenia miejsc 
do parkowania obrŉbie jezdni na ul. SĠowackiego. W obecnej sytuacji wielu mieszkaœc·w-
kierowc·w Ġamie przepisy prawa drogowego dotyczńce postoju i zatrzymania pojazdu, 
tĠumaczńc to brakiem miejsc parkingowych w okolicy. Doŝwiadczenie z innych 
warszawskich ulic uczy jednak, ũew takim wypadku koniecznie jest postawienie niskiego 
pĠotka przy krawŉdzi jezdni a takũe, nasadzenia za takim pĠotkiem, np. z wysokich traw. 
Zapobiega to bowiem wjeũdũaniu przez auta na trawnik i niszczenia go. Jest to o tyle 
istotne, ũe przy wielu miejscach parkingowych w al. Wojska Polskiego rosnń wysokie 
drzewa. Najeũdũanie ciŉũkich pojazd·w na taki trawnik powoduje ubijanie gleby, co 
uniemoũliwia prawidĠowe pobieranie przez korzenie skĠadnik·w odũywczych z gleby i tym 
samym powoduje usychanie drzewa.

NowopowstaĠy P+R wymusi innń nasadŉ.
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UWAGI Z DRUGIEGO 
ETAPU KONSULTACJI
- SĠowackiego

RUCH PIESZY I CHODNIKI

Jak zabezpieczyĻ ludzi starych od staranowania przez rowerzyst·w?

UĠatwienie szybkiego przejazdu rowerzystom moũe zaszkodziĻ bezpieczeœstwu os·b 
starszych mieszkajńcych obok.

WidocznoŝĻ i cińgĠoŝĻ ŝcieũki rowerowej (piesi na ŝcieũce).

Na przejŝciu dla pieszych, na ul. Czarnieckiego, przy wyjŝciu z parku, wzdĠuũ Krasiœskiego, 
koniecznie trzeba rozdzieliĻ przejŝcie dla pieszych ze ŝcieũkń dla rower·w. Obecnie to 
przejŝcie ma czŉŝĻ wsp·lnń, co oczywiŝcie nie jest bezpieczne.

Czy sń moũliwe dodatkowe wzmoũone ostrzeũenia znaki drogowe w przypadku 
fragment·w kolizyjnych ŝcieũka rowerowa - przystanek?

Proponujŉ oznakowaĻ ŝwiatĠami skrzyũowanie cińg·w pieszych z rowerowymi.

Postulat pierwszeœstwa pieszego.

Kolizja dr·g rowerowych z cińgami pieszymi (np. Suzina/SĠowackiego).

Skwer Newerlego: Naleũy zachowaĻ obecnie istniejńce przejŝcia ăna skosó, od strony 
przejŝcia dla pieszych przez ulicŉ SĠowackiego w kierunku budynku Cieszkowskiego 1/3.

Odcinek Kńtowa ðplac Wilsona Rzńd drzew przed budynkiem sp·Ġdzielni Felix (plac 
Wilsona 4), miŉdzy budynkiem a torami tramwajowymi, powinien zostaĻ przesuniŉty bliũej 
tor·w tramwajowych, na istniejńcy trawnik.  W tym miejscu ruch pieszy (i rowerowy) jest 
bardzo intensywny, w sezonie do tego ogr·dki kawiarniane ðnie naleũy wiŉc w ũaden 
spos·b zmniejszaĻ szerokoŝci chodnika na tym odcinku, a wrŉcz przeciwnie, warto byĠoby 
wygospodarowaĻ dodatkowń przestrzeœ na drogŉ dla rower·w.

W odniesieniu do przejŝcia pieszego w rejonie Urzŉdu Dzielnicy naleũy poprowadziĻ 
wygodny cińg pieszy przez ul. SĠowackiego i przez torowisko tramwajowe aũ do Urzŉdu, 
uwzglŉdniajńc teũ ŝcieũkŉ dla rower·w.

Naziemne przejŝcie dla pieszych ðSĠowackiego (Urzńd Dzielnicy).

Brakuje przejŝcia dla pieszych po drugiej stronie skrzyũowania Krechowieckiej i 
SĠowackiego.

Popieramy poprawŉ warunk·w ruchu pieszego. Chodniki powinny byĻ jak najszersze, ũeby 
zapewniĻ swobodne mijanie siŉ pieszych i uwzglŉdniĻ zar·wno obecne natŉũenie ruchu 
pieszego, jak i to, ũe bŉdzie najprawdopodobniej wzrastaĻ po planowanych zmianach. 
Chodniki powinny teũ byĻ r·wne i bez przeszk·d na jak najwiŉkszej szerokoŝci.

Czy byĠ badany ruch pieszy poprzeczny do ulicy SĠowackiego (przed planowaniem?)
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UWAGI Z DRUGIEGO 
ETAPU KONSULTACJI
- SĠowackiego

DROGI DLA ROWERĎW

Jaki jest dokĠadnie przebieg ŝcieũki rowerowej?

Czy pozostawienie obecnego ukĠadu ŝcieũek rowerowych jest koniecznoŝciń?

ŜwiatĠa na ŝcieũce rowerowej

Proponuje skrzyũowanie cińg·w pieszych z rowerowymi ŝwiatĠami,

WidocznoŝĻ i cińgĠoŝĻ ŝcieũki rowerowej (piesi na ŝcieũce)

Znaki ðrowerzysto zwolnij? Uwaga rower?

Czy sń moũliwe dodatkowe wzmoũone ostrzeũenia znaki drogowe w przypadku 
fragment·w kolizyjnych ŝcieũka rowerowa przystanek

Zmniejszenie prŉdkoŝci przejazdowej na drodze rowerowej ulicy sĠowackiego

Kolizja dr·g rowerowych z cińgami pieszymi (np. Suzina/SĠowackiego)

Na przejŝciu dla pieszych, na ul.Czarnieckiego, przy wyjŝciu z parku, wzdĠuũ Krasiœskiego, 
koniecznie trzeba rozdzieliĻ przejŝcie dla pieszych ze ŝcieũkń dla rower·w. Obecnie to 
przejŝcie ma czŉŝĻ wsp·lnń, co oczywiŝcie nie jest bezpieczne.

Naleũy spowolniĻ ruch rowerowy przez zastosowanie ruchu rowerowo-pieszego ze 
wzglŉdu na charakter uũytkownik·w tej przestrzeni, wiŉkszoŝĻ to ludzie starsi

UĠatwienie szybkiego przejazdu rowerzystom moũe zaszkodziĻ bezpieczeœstwu os·b 
starszych mieszkajńcych obok.

Odcinek WĠoŝciaœska ðPopieĠuszki: - naleũy przewidzieĻ poprowadzenie drogi dla 
rower·w po nieparzystej stronie ulicy (przed Halń Marymonckń)

Odcinek Poczobutta ðKrechowiecka: Na tym odcinku brakuje drogi rowerowej po 
nieparzystej stronie ulicy ðpowinna byĻ poprowadzona miŉdzy przystankiem a 
budynkiem, czŉŝciowo na istniejńcym trawniku.

Odcinek Krechowiecka ðKńtowa: Po stronie parzystej naleũy poprowadziĻ drogŉ dla 
rower·w ðod Krechowieckiej do Cieszkowskiego ruch rowerowy moũe byĻ skierowany na 
istniejńcń jezdniŉ parkingowń, dalej w stronŉ placu Wilsona droga dla rower·w moũe 
zostaĻ byĻ wydzielona z fragmentu istniejńcego chodnika i trawnika

Odcinek Kńtowa ðplac Wilsona przed budynkiem sp·Ġdzielni Felix (plac Wilsona 4). W tym 
miejscu ruch pieszy (i rowerowy) jest bardzo intensywny, w sezonie do tego ogr·dki 
kawiarniane ðnie naleũy wiŉc w ũaden spos·b zmniejszaĻ szerokoŝci chodnika na tym 
odcinku, a wrŉcz przeciwnie, warto byĠoby wygospodarowaĻ dodatkowń przestrzeœ na 
drogŉ dla rower·w.
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RUCH SAMOCHODOWY

W efekcie modernizacji skrzyũowania Mickiewicza z Zajńczka w porannym szczycie 
Pl.Wilsonaăstoió zablokowany, poniewaũ nie moũna zjechaĻ z placu w kierunku centrum. 
Nigdy przedtem nie byĠo na Ũoliborzu takich kork·w. Podobno, podstawowń przyczynń 
zmian na tym skrzyũowaniu, byĠ ŝmiertelny wypadek i kolizje w przeszĠoŝci, spowodowane 
ponoĻ przez kierowc·w kt·rzy z nadmiernń prŉdkoŝciń zjeũdũajń z wiaduktu przy Dworcu 
Gdaœskim. Po zmianach, kolizje sń w dalszym cińgu takie jakie byĠy przed, pirat·w w nowej 
organizacji teũ nic nie wyhamuje, w szczycie wiadomo, nikt siŉ nie rozpŉdzi ale poza nim 
nic siŉ nie zmieniĠo . Jako mieszkaœcy dzielnicy, nie zyskaliŝmy nic, nie jest bezpieczniej ale 
za to mamy gigantyczne korki jakich w tym miejscu nigdy przedtem nie byĠo. A jak to siŉ 
ma z dbaniem o czystoŝĻ powietrza, ũe o wydanych bezsensownie pienińdzach nie 
wspomnŉ. Jedyny pas prowadzńcy w kierunku centrum moũe byĻ zawsze blokowany przez: 
stojńcy na przystanku autobus (autobusy), przez skrŉcajńce w prawo samochody kt·re 
muszń zatrzymaĻ siŉ przed przejŝciem dla pieszych aby pieszych przepuŝciĻ, przez 
blokujńce samochody chcńce wjechaĻ w Zajńczka w kierunku WisĠostrady ale nie mogńce 
tego zrobiĻ, poniewaũ skrzyũowanie jest zablokowane przez samochody jadńce w kierunku 
pl.Wilsona, ustawiajńce siŉ przed przejŝciem dla pieszych przy zapalonym czerwonym 
ŝwietle, i tak w k·Ġko. To jest samoblokujńce siŉ skrzyũowanie. Obecnej organizacji 
zawdziŉczamy teũ korki w drugń stronŉ podczas popoĠudniowego szczytu. Czŉsto zdarza 
siŉ, ũe siŉgajń ul.Stawki.

Wszyscy majń ŝwiadomoŝĻ, ũe takim wńskim gardĠem aby ograniczaĻ wjazd aut do 
centrum jest ul.Andersa. I wszyscy mieszkaœcy dzielnicy siŉ z tym pogodzili, kĠopot w tym, 
ũe jak moũna zachŉcaĻ ludzi aby przesiedli siŉ do autobus·w ( o tramwajach nie piszŉ, bo 
albo dublujń metro albo kursujń bardzo rzadko a mamy tylko dwie linie) a wiadomo, ũe 
wspomniane autobusy stojń w tych samych korkach co wszyscy.

Dziŝ siŉ dowiedziaĠem, ũe ulegnie likwidacji pas rowerowy na Krasiœskiego miŉdzy 
PopieĠuszki a Pl.Wilsona. Prezydent Olszewski wspomniaĠ, ũe ponownie ma byĻ 
dopuszczony ruch rower·w po jezdni wraz z innymi uũytkownikami, bo podobno (tak 
m·wiĠ Prezydent) majń w Ratuszu takń wiedzŉ , ũe na tym odcinku jest bezpiecznie i 
spokojnie moũna poĠńczyĻ ruch rowerowy z samochodowym. Nic bardziej mylnego. Ten 
odcinek nigdy nie byĠ, i nie jest bezpiecznym miejscem dla rower·w. Na wĠasne uszy Pan 
Olszewski dziŝ usĠyszaĠ odpowiedŧ na pytanie, dlaczego tak rzadko jeũdũń tym pasem dla 
rower·w rowerzyŝci, bo tam jest jestniebezpiecznie. Jak moũna byĠo zaakceptowaĻ projekt 
( z BP) w kt·rym pas dla rower·w sńsiaduje z jezdniń po kt·rym raz po raz jeũdũń 
autobusy, po tak wńskiemdla nich przeznaczonym pasie ruchu. Jeũeli juũ ten pas dla 
rower·w miaĠby tam powstaĻ, to powinien byĻ oddalony od pasa dla samochod·w 
buforem. Dziŝ absurdalnie, bufor oddziela pas dla rower·w od chodnika. Nie dziwna 
zatem jest normalna ludzka bojaŧœ aby tamtŉdy jechaĻ a przecieũ chodnikiem nie moũna. 
Ten pas jest tam od dw·ch lat. Jedynym rozsńdnym posuniŉciem dotyczńcym puszczenia 
strumienia ruchu rowerowego jest kontynuacja ŝcieũki rowerowej biegnńcej Al.Wojska
Polskiego od Pl.Grunwaldzkiegodo Pl.Inwalid·wdalej w kierunku Cytadeli. Tam jest 
kilkukrotnie mniejszy ruch i co najwaũniejsze, nie jeũdũń tam autobusy komunikacji 
miejskiej.

Na Mickiewicza, przy wjedzie na Pl.Wilsona, przy wejŝciu do metra, przy cukierni, w 
kierunku do centrum od Potockiej, powinna byĻ zlikwidowana zatoczka dla autobus·w a 
to dlatego, poniewaũ wyjeũdũajńce stamtńd autobusy blokujń caĠń jezdniŉ. ğatwiej bŉdzie 
dla wszystkich, jak autobusy tam bŉdń zatrzymywaĠy siŉ na prawym pasie.
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Na ulicy SĠowackiego caĠy czas funkcjonujń zatoki autobusowe przy przystankach Teatr 
Komedia oraz Plac Wilsona.Jest to rozwińzanie niekorzystne, gdyũ zmniejsza 
przepustowoŝĻ drogiðautobus, kt·ry moũe przewieŧĻ wiŉkszń liczbŉ pasaũer·w traci czas 
na wjazd i wyjazd zatoki, a w korku samochody osobowe zajmujń miejsce autobusu, 
korzystajńc z jego postoju w zatoce autobusowej.W okolicy, miŉdzy innymi na ulicy 
Mickiewicza funkcjonujń juũ przystanki autobusowe bez zatok ðw opinii wielu 
mieszkaœc·w jest to rozwińzanie sprawdzone i korzystne, zwĠaszcza w sytuacjach takich jak 
poranny szczyt komunikacyjny, gdyũ faworyzuje komunikacjŉ zbiorowń. 
Ponadto,odzyskanń w ten spos·b przestrzeœ moũna przeznaczyĻ na poszerzenie chodnika 
i odpowiednio nowe nasadzenia.

Ŝwieũa sprawa, nowa organizacja ruchu na skrzyũowaniu PopieĠuszki z Krasiœskiego, 
likwidacja skrŉtu w lewo z Krasiœskiego w kierunku Potockiej, zabrane miejsca parkingowe, 
kt·rych brak nam doskwiera. Zamiast tego wystarczyĠoby ătylkoó przenieŝĻ przystanek 
tramwajowy, wraz z zasĠaniajńcymi teraz barierkami osĠaniajńcymi przystanek, na drugń 
stronŉ skrzyũowania.

Niekorzystna jest likwidacja jednego pasa na Krasiœskiego przy wlocie na Pl. Wilsona przy 
Rossmanie, z kierunku od PopieĠuszki w kierunku WisĠostrady. ByĠem jednym z tych, kt·rzy 
ăwywalczylió to, ũe obecnie moũna zjeũdũaĻ w Krasiœskiego, przy parku dwoma pasami w 
kierunku WisĠostrady. Nielogiczne jest, ũe wraz z tń zmianń zwŉũana jest ul. Krasiœskiego 
do dw·ch pas·w a przecieũ Krasiœskiego jest swoistym tranzytem dla tych, kt·rzy chcń 
dojechaĻ do WisĠostrady i logicznń konsekwencjń byĠo zostawienie trzech pas·w, bo dwa 
zewnŉtrzne byĠyby do jazdy na ăwprostó (tranzyt) przez Pl.Wilsonaa prawy byĠby dla 
autobus·w jadńcych do przystank·w przy Amricielub dla tych kierujńcych siŉ ku 
pl.Inwalid·w. Uspokojenie ruchu, tak oczekiwane, przy przejŝciu dla pieszych w sńsiedztwie 
koŝcioĠa, jest z powodzeniem realizowane przez zwŉũenie jezdni do jednego pasa. 
Zawŉũenie jezdni przy wjeŧdzie na plac nie jest niczym uzasadniona a generuje korki na 
Krasiœskiego na prawie caĠym odcinku od PopieĠuszki do Pl.Wilsona.

Po ostatnich remontach (ŝwieũy asfalt), zielona linia dla tramwaj·w (kt·ra oczywiŝcie nie 
dziaĠa), w spos·b tragiczny zostaĠa zaprogramowana sygnalizacja ŝwietlna na Pl.Wilsonaze 
szczeg·lnym uwzglŉdnieniem wlotu z Mickiewicza na plac od strony Potockiej. Jest duũo 
gorzej niũ byĠo przed zmianń. Notoryczne korki, siŉgajńce ul Kńtowej sń w zasadzie caĠy 
czas. w godzinach szczytu, siŉgajń poĠowy odcinka miŉdzy Potockń a Pl.Wilsona. Lepiej 
byĠoby na poczńtek wypuŝciĻ tych, kt·rzy stojń przed torami na SĠowackiego aby 
nastŉpnie zrobili miejsce dla tych wjeũdũajńcych z Mickiewicza - a zrobiono odwrotnie. W 
pierwszej kolejnoŝci zapala siŉ zielone na Mickiewicza ale kĠopot w tym, ũe samochody nie 
majń gdzie jechaĻ, poniewaũ uniemoũliwiajń im jazdŉ ci, kt·rzy stojń przed torami. Dopiero 
po kilku sekundach zapala siŉ zielone dla nich. Podobno to ăuczńca siŉó sygnalizacja, co z 
tego, skoro to nie dziaĠa. Podobno sń czujniki itd. ale to niczego nie zmienia, a na pewno 
generuje korki i na dodatek, poza godzinami szczytu r·wnieũ. Czŉsto widaĻ zapalone 
zielone, tylko nie wiadomo dla kogo? mijajń sekundy i ũaden samoch·d nie przejeũdũa, 
jednoczeŝnie widzńc zakorkowany notorycznie wjazd od Mickiewicza. Dlaczego nie moũna 
tak zrobiĻ, ũe jak tramwaj ma ăzieloneó przy wjeŧdzie lub zjeŧdzie na/z Mickiewicza, nie 
moũna wypuŝciĻ r·wnolegle samochod·w, skoro piesi majń wtedy czerwone?
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INNE UWAGI

Czy przewidywana jest relokacja lub inna propozycja ăzagospodarowaniaó kupc·w z 
budynk·w pomiŉdzy U.Dz. a Merkurym? Te pawilony i ich usĠugi sń bardzo popularne i 
dosyĻ, moim zdaniem, potrzebne. Jeŝli je mamy zlikwidowaĻ to powinna pojawiĻ siŉ 
propozycja alternatywy.

Odcinek Krechowiecka ðKńtowa: Placyk miŉdzy domem handlowym Merkury a Urzŉdem 
Dzielnicy powinien zachowaĻ funkcjŉ handlowń: naleũy przewidzieĻ opr·cz zieleni takũe 
miejsce na handel (bazar jednodniowy lub staĠe punkty handlowe tak jak jest to obecnie).

Plac od strony DziaĠobitni- caĠy w nawierzchni jest bardzo mocny. Mam obawy czy w takim 
twardym charakterze nie stanie siŉ miejscem Targu Ŝniadaniowego 24/7.

Przestawienie wiaty przystankowej, autobusowej na wysokoŝci teatru Komedia.

Pytanie o moũliwoŝĻ przesuniŉcia przystanku na SĠowackiego przy Krechowickiej od osi 
zatoki w bok.

Przestawienie przystanku autobusowego w stronŉ centrum za ulicŉ Krechowieckń.

ChciaĠbym siŉ zwr·ciĻ z proŝbń o nieco staranniejsze pochylenie siŉ nad aranũacjń placu 
Jacka Kuronia przy stacji metra Marymont. Mam peĠnń ŝwiadomoŝĻ, ũe teren ten ma 
skomplikowanń sytuacjŉ wĠasnoŝciowń (co nota bene nie zostaĠo ujŉte w ũaden spos·b w 
koncepcji, wĠńcznie z tym ũe projektancie zaproponowali zasadzenie drzewa na dziaĠce 
nienaleũńcej do m.st. Warszawy), ale wierzŉ, ũe moũna go lepiej zaprojektowaĻ - na co z 
pewnoŝciń owo zasĠuguje.Jest to plac wytyczony jeszcze przed wojnń, o bardzo 
klasycznym rysunku urbanistycznym, p·ŧniej przez wiele lat mieŝciĠa siŉ na nim stacja 
benzynowa CPN, o kt·rej likwidacjŉ przez wiele lat walczyli okoliczni mieszkaœcy, marzńc o 
lepszym zagospodarowaniu swojej okolicy. Moũe warto by byĠo wykorzystaĻ obecnń 
szansŉ i projektujńc zazielenienie ulicy SĠowackiego przewidzieĻ potraktowanie tej 
przestrzeni publicznej z wiŉkszń troskń, nadajńc jej faktycznń rangŉ placu, co szczeg·lnie 
dobrze moũe zadziaĠaĻ w kontekŝcie roli waũnego zwornika komunikacyjnego jakim jest 
ten rejon (metro, tramwaj i busw najbliũszym sńsiedztwie).Natomiast wnioskujŉ o 
unikanie projektowania rzeczonego placu jako "zaledwie" nieznaczńcyfragment ulicy, o 
funkcji stricte tranzytowej, jak na prezentowanej na stronach ZZW koncepcji.

W odniesieniu do istniejńcego skweru im. J. Kuronia naleũaĠoby zaprojektowaĻ specjalne 
rozwińzanie a nie tylko standardowy cińg pieszy i rowerowy (moũe zasadziĻ jedno duũe 
drzewo np. dńb czerwony oraz urzńdziĻ skwerek z Ġawkami i krzewami).

W odniesieniu do ul. SĠowackiego na odcinku od pl. Wilsona do ul. Cieszkowskiego 
uwaũamy za niewĠaŝciwe wprowadzenie pasa drzew miŉdzy jezdniń torowiskiem 
tramwajowym. Ul. SĠowackiego leũy w obszarze Ũoliborza Historycznego wpisanego do 
Rejestru Zabytk·w decyzja nr 994A z dnia 30.09.1980 r. Ochronie podlega ukĠad ulic i 
zabudowa zrealizowane wg planu urbanistycznego Ũoliborza z 1925 r. Ochronie podlega 
wiŉc kompozycja przestrzenna ul. SĠowackiego wyznaczona liniami regulacyjnymi ulicy i 
pierzejami zabudowy. Wprowadzenie szpaleru drzew w ŝrodek tego ukĠadu stanowi 
zakĠ·cenie pierwotnego, prawnie chronionego rozwińzania urbanistycznego, tj. szerokiego 
korytarza przestrzeni ulicznej z widokiem na zieleœ pl. Wilsona i Parku im. Ũeromskiego. 
Proponujemy zamiast pasa drzew posadzenie ũywopĠotu (kontynuacja istniejńcego w 
rejonie D.H. Merkury miŉdzy jezdniń a torowiskiem).

Proszŉ o wĠńczenie do koncepcji ulicy Urzŉdniczej, kt·ra dochodzi do SĠowackiego.
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ChciaĠbym wyraziĻ gorńce poparcie dla opublikowanych projekt·w uzupeĠnienia zieleni na 
ũoliborskich ulicach.

Przyglńdajńc siŉ im nie wnoszŉ uwag, widzŉ takie uzupeĠnienia o jakich wielokrotnie 
myŝlaĠem, przede wszystkim cieszŉ siŉ, z fragmentu poŝwiŉconegowschodniej " mojej " 
stronie ul. SĠowackiego, kt·ra obecnie przedstawia sobń dosyĻ smutny, szary widok.

Jestem zadowolony z przedstawionego projektu. Nowe nasadzenia, zwŉũenie jezdni i 
uspokojenie ruchu oraz zwiŉkszenie zielonych przestrzeni przyjaznych mieszkaœcom i 
pieszym to rozwińzania zasĠugujńce na aprobatŉ i stanowińce o zrozumieniu potrzeb 
mieszkaœc·w miasta.

Obie koncepcje wskazujń bardzo dobry kierunek zmian ðgĠ·wne ulice Ũoliborza powinny 
stanowiĻ przestrzeœ przyjaznń mieszkaœcom, z odpowiedniń iloŝciń zieleni i miejsca dla 
pieszych.

W przypadku ulic SĠowackiego i Mickiewicza koncepcje przewidujń przywr·cenie 
wĠaŝciwych proporcji przestrzeni przeznaczonych dla r·ũnych uũytkownik·w ulicy, 
znajdujńc miejsce zar·wno dla kierowc·w, jak i pieszych oraz rowerzyst·w, priorytetowo 
traktujńc przy tym zieleœ. Liczymy na szybkie wprowadzenie zmian przedstawionych w 
projektach i przywr·cenie ũoliborskim ulicom rangi alej, tak jak na to zasĠugujń i tak jak 
wyglńdaĠy w swoim pierwotnym ksztaĠcie.

Popieram projekt "Zazieleœmy ulice Ũoliborza"!!!

WspaniaĠy projekt! Oby udaĠo siŉ go jak najszybciej zrealizowaĻ :)

Bardzo dziŉkujŉ za inicjatywŉ "Zazieleœmy ulicy".  
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Podczas II. etapu konsultacji zebrano bardzo nastŉpujńce uwagi, pytania, opinie. Wypowiedzi  
uczestnik·w konsultacji zostaĠy przepisane jeden do jednego, a te o zbliũonej treŝci zostaĠy 
zapisane Ġńcznie. 

ZIELEŒ

W jaki spos·b rozwińzana bŉdzie obecnoŝĻ drzew na wys. Fawor·w od strony jezdni? Na 
koncepcji widaĻ nawierzchniŉ. Jak wiemy jesiony sĠabo sobie radzń tam w tych misach. 
Przy okazji przypominam symptomiczne [pisownia oryginalna] projekty BP Dwa metry 
Kwadratowe wiŉcej i odpĠytowaniechodnika w AWP.

Dlaczego w miejscach ubytk·w starych jesion·w w okolicy pl. Wilsona nowe nasadzenia to 
nie jesiony, a zupeĠnie inne gatunki o kulistej formie szczepione na pewnej wysokoŝci?

Zastńpienie rzŉdu grusz ozdobnych duũymi drzewami przy ul. Potockiej, vis a vis proj. 
pawilonu

Odcinek Mickiewicza pomiŉdzy placem Wilsona a Inwalid·w. Czy mogń byĻ doplanowane
drzewa na pasie zieleni wzdĠuũ tramwaj·w od strony chodnika?

Wnosimy o odtworzenie dw·ch rzŉd·w drzew na odcinku ul. Kniaŧnina ðul. Potocka oraz 
o posadzenie niskich krzew·w od strony ulicy i chodnika wzdĠuũ caĠej oraz torowiska.

Odcinek Trasa AK ðPotocka  Warto rozwaũyĻ dosadzenie drzew na szerokim pasie zieleni 
miŉdzy jezdniami ulicy Mickiewicza

Obawiam siŉ tak mocnego doakcentowaniarabatń (pielŉgnacja, nawadnianie, pielenie i 
kontrola tego wszystkiego) w centralnej osi ale zakĠadam, ũe jest to wersja max, kt·ra w 
zaleũnoŝci od moũliwoŝci moũe byĻ rozwińzywana albo moduĠowo albo wykorzystywaĻ 
inne formy np. zwykĠy trawnik, Ġńka etc.

Jaka jest szerokoŝĻ pasa zieleni chodnika od strony Wilsona i Potockiej?

Proszŉ o uwzglŉdnienie zagospodarowania pasa zieleni miedzy Mickiewicza 22, a pl. 
Wilsona nasadzeniu traw, drzew , ũywopĠot·w jest to cińg spacerowy do parku 
Ũeromskiego i PL Wilsona  ,kt·ry nada sp·jnej caĠoŝci dodatkowa zaleta nasadzeœ 
odizoluje tory tramwajowe od cińgu pieszego  i zapewni bezpieczeœstwo maĠym 
uũytkownikom .

Wschodnia strona Mickiewicza pomiŉdzy ul. Zajńczka i ul. MierosĠawskiego powinna byĻ 
izolowana od tramwaju krzewami tam gdzie nie ma miejsca na drzewa.

Na planie pas zieleni miŉdzy torowiskiem a chodnikiem na wspomnianym wyũej 
fragmencie ulicy zostaĠ wzbogacony zielonń kreskŉ nieoznaczonń w legendzie, kt·ra 
sugeruje ũywopĠot. Jakie konkretnie rozwińzanie jest planowane w tym miejscu? Czy jest w 
tym miejscu moũliwe rozwińzanie zapewniajńce izolacjŉ cińgu pieszego od 
torowiska? Jako mieszkaœcy wnioskowaliŝmy o odizolowanie torowiska od budynku za 
pomocń zieleni. To jest spora ucińũliwoŝĻ, haĠas generowany przez tramwaje, kurz oraz 
widok. Okna sń zlokalizowanena wysokoŝci wzroku os·b stojńcych na przystanku 
tramwajowym.
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Sńdzŉ, ũe praktyczniej w cińgach ulicznych sadziĻ raczej kwitnńce krzewy (pigwa, forsycja, 
itp.) niũ jednoroczne kwiaty.

Pas tui oddzielajńcy trakt pieszo-rowerowy od tramwaj·w na odcinku pl. 
Inwalid·w/Wilsona.

Czy ũywopĠoty mogń byĻ z krzew·w iglastych?

ŨywopĠot oddzielajńcy tory tramwajowe od chodnika pomiŉdzy ul. Gen. Zajńczka, a pl. 
Wilsona, tak jak na ul. SĠowackiego.

Odcinek Mickiewicza pomiŉdzy Wilsona a pl. Inwalid·w ðproŝba o uwzglŉdnienie o 
wyũszń roŝlinnoŝĻ na wysokoŝci budynk·w wzdĠuũ tramwaj·w celem wygĠuszenia, np. 
drzewa, wysokie krzewy.

ZlikwidowaĻ Ġńkŉ kwietnń na skrzyũowaniu z ul. Potockń, wprowadziĻ bardziej 
reprezentacyjne rozwińzanie.

W odniesieniu do projekt·w zazielenienia ulic na Bielanach, Bemowie i Ũoliborzu mam 
pytanie dotyczńce elementu projektu, kt·rym sń "trawniki z roŝlinnoŝciń synantropijnń". 
Czy to oznacza, ũe wskazane powierzchnie bŉdń w jakiŝ spos·b zasilane nasionamiroŝlin 
kwitnńcych uznawanych za synantropijneczy bŉdzie liczycie nanaturalnń sukcesjŉ. 
Postulujŉ r·wnieũ oograniczenie koszenia na tych powierzchniach.

O ile zwiŉkszanie powierzchni zielonych na torowisku tramwajowym, czy fragmentach 
chodnika bardzo nam siŉ podoba to apelujemy o zachowanie obecnego wypracowanego 
przez lata ăstanu r·wnowagió naszej ulicy.

Zwiŉkszanie zieleni i tworzenieŝcieũekrowerowych nie moũe odbywaĻ siŉ 
kosztem praw mieszkaœc·w.

Popieramy wszelkie dziaĠania majńce na celu zwiŉkszenie iloŝci zieleni w naszej okolicy ale 
jednoczeŝnie stanowczo sprzeciwiamy siŉ zmniejszaniuiloŝci miejsc parkingowych ða 
tego r·wnieũ dotyczy ten projekt.

Rozumiemy, ũe ostateczny projekt bŉdzie uwzglŉdniaĠ juũ przyjŉte plany ZDM by martwe 
chodniki przy skrzyũowaniu Bohomolca przeznaczyĻ na zieleœ.

Popieramy zazielenianie ulic. Uwaũamy, ũe nie naleũy oszczŉdzaĻ miejsca na drzewa, 
krzewy itd., kt·re sń niezwykle istotne dla komfortu pieszych. Obie powyũsze zmiany 
naleũy wprowadziĻ takũe, jeŝli bŉdzie to siŉ odbywaĻ kosztem miejsc dla samochod·w 
(parkowania lub pas·w ruchu og·lnego).
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MAğA ARCHITEKTURA

Zgodnie z koncepcjń jest niewykluczone wejŝcie do parku Ũeromskiego od ul. Mickiewicza. 
Czy w tym momencie moũna doplanowaĻĠawki/kosze na deptaku wzdĠuũ ul. Mickiewicza 
na odcinku parku?

Czy jest moũliwoŝĻ wprowadzenia Ġawek na odcinku pl. Wilsona i pl. Inwalid·w, odcinek nr 
parzyste?

Co jakiŝ czas powinny staĻ Ġawki, kt·re sń niezwykle istotne szczeg·lnie dla os·b starszych.

W ParkuŨeromskiego powinny znaleŧĻ siŉ kosze, o duũo wiŉkszej pojemnoŝci, najlepiej 
przy wyjŝciach z parku, aby mogĠy pomieŝciĻ pudeĠka i kartony po pizzy, bez koniecznoŝci 
ich skĠadania z oczywistych powod·w, poniewaũ dziŝ nawet zĠoũony karton po pizzy 
zajmuje od razu caĠy kosz i nic poza nim siŉ tam nie zmieŝci. Widzńc peĠny kosz, ũaden 
ănormalnyó obywatel, nie bŉdzie szukaĠ innego, tylko poĠozy obok, wraz z puszkami, 
butelkami, papierami pozostaĠymi po towarzyskich spotkaniach w parku, najczŉŝciej 
wieczornymi lub nocnymi, a juũ od rana tym wszystkimi ŝmieciami zajmujń siŉ ptaki 
roznoszńc papiery po caĠym parku, co widaĻ kaũdego ranka. Najgorsze jest to, ũe w sobotŉ 
i niedzielŉ, sĠuũby sprzńtajńce dziaĠajń w minimalnym lub ũadnym stopniu a widok parku w 
papierach naprawdŉ nie tworzy wĠaŝciwej wizyt·wki dzielnicy.

Na Mickiewicza poczńwszy od numeru 18A aũ do koœca pl. Inwalid·w, czyli po stronie 
zachodniej, sń sĠupki czerwono-biaĠe z Ġaœcuchami oddzielajńce chodnik o torowiska 
tramwajowego, wyglńda to nieestetycznie, biorńc pod uwagŉ zmiany wprowadzone 
ostatnio na Mickiewicza. W zaĠńczeniu rysunek.

RUCH PIESZY I CHODNIKI

Czy na odcinku pl. Inwalid·w do pl. Wilsona moũe byĻ ukwiecony trakt pieszy?

Czy jest moũliwe zwŉũenie lub lokalne przewŉũenia w/w chodnika aby zrobiĻ miejsce na 
krzewy?

PomysĠ przeciŉcia alei traktem przez jej ŝrodek jest dobry.

Popieramy poprawŉ warunk·w ruchu pieszego. Chodniki powinny byĻ jak najszersze, ũeby 
zapewniĻ swobodne mijanie siŉ pieszych i uwzglŉdniĻ zar·wno obecne natŉũenie ruchu 
pieszego, jak i to, ũe bŉdzie najprawdopodobniej wzrastaĻ po planowanych zmianach. 
Chodniki powinny teũ byĻ r·wne i bez przeszk·d na jak najwiŉkszej szerokoŝci.

SzerokoŝĻ chodnika od strony Inwalid·w i Wilsona.

Na przejŝciu dla pieszych, na ul. Czarnieckiego, przy wyjŝciu z parku, wzdĠuũ Krasiœskiego, 
koniecznie trzeba rozdzieliĻ przejŝcie dla pieszych ze ŝcieũkń dla rower·w. Obecnie to 
przejŝcie ma czŉŝĻ wsp·lnń, co oczywiŝcie nie jest bezpieczne.

Jest tu zupeĠnie pusto. Warto wytyczyĻ przejŝcia dla pieszych, bo nie da siŉ swobodnie 
przejŝĻ.

Rozumiemy, ũe ostateczny projekt bŉdzie uwzglŉdniaĠ juũ przyjŉte plany ZDM by martwe 
chodniki przy skrzyũowaniu Bohomolca przeznaczyĻ na zieleœ.17
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Zgodnie z informacjń podanń na spotkaniu chodnik po wschodniej stronie Mickiewicza na 
odcinku od "Ũywiciela" do parku ma byĻ przeksztaĠcony w cińg pieszo-rowerowy. Na tym 
odcinku sń cztery wyjŝcia z klatek prowadzńce bezpoŝrednio na ten chodnik (bezpoŝrednio 
to znaczy bez schod·w, trawnika ani ũadnego innego oddzielenia), cztery wyjŝcia z lokali 
usĠugowych, dwa wyjazdy z podw·rek z kiepskń widocznoŝciń. Zamieszczony na stronie 
konsultacji rysunek nie uwzglŉdnia cińgu pieszo-rowerowego w tym miejscu, jest ŝcieũka 
rowerowa w jezdni po drugiej stronie ulicy. Czy w zwińzku z tym moũemy przyjńĻ ũe ten 
cińg nie bŉdzie realizowany? Jeũeli bŉdzie to w jaki spos·b zostanie zapewnione 
bezpieczeœstwo?

Chodnik wzdĠuũ projektowanej ŝcieũki rowerowej jest na tyle szeroki, ũe moũna 
przeznaczyĻ jego czŉŝĻ na ŝcieũkŉ rowerowń, doĠńczajńc niewielki pas trawnika.

Naleũy umoũliwiĻ dojŝcie z obu stron do przystank·w tramwajowych (przystanek przy 
Potockiej ðdojŝcie od przejŝcia dla pieszych przy MŝcisĠawskiej; przystanek przy placu 
Wilsona ðdojŝcie do przejŝcia dla pieszych przy Kńtowej/Kniaŧnina).

ZostaĠy zaprojektowane dodatkowe przejŝcia przez torowisko jako dojŝcie do 
projektowanych miejsc parkingowych. Obecnie tory sń oddzielone od chodnika i wyjŝĻ z 
klatek sĠupkami i Ġaœcuchem. W mojej opinii naleũy raczej wzmocniĻ to wydzielenie a nie 
przerywaĻ przejŝciami. Chodzi gĠ·wnie o bezpieczeœstwo spacerujńcych i wychodzńcych z 
klatek dzieci, ps·w. Takie przejŝcia sń og·lnie niebezpieczne stwarzajńc moũliwoŝĻ 
wtargniŉcia na tory.

Na przejŝciu dla pieszych przy ulicy MierosĠawskiego warto zaznaczyĻ azyl miŉdzy pasami 
ruchu w przeciwnych kierunkach.

Przejŝcie dla pieszych na wysokoŝci ul MierosĠawskiego ul A Mickiewicza w stron parku 
Ũeromskiego jest bardzo niebezpieczne i powinna byĻ uwzglŉdniona sygnalizacja ŝwietlna 
lub wysepka bńdŧ zawŉũenie pasa ruchu samochodowego po jednym w obu kierunkach, 
byĠem ŝwiadkiem wielu niebezpiecznych sytuacji przy przejŝciu pieszych, w szczeg·lnoŝci 
starszych i matek z dzieĻmi w w·zkach.

Koniecznie trzeba zrobiĻ przejŝcie przez Mickiewicza zaznaczone na planie, uspokoi on 
ruch w tej czŉŝci ulicy, kt·ra sprzyja wciskaniu gazu do dechy.

Rzecz juũ z porzńdku ruchu drogowego - skrzyũowanie WP/ŜmiaĠej jest w kaũdym miejscu 
dramatycznie zastawiane samochodami z okolicznych biur. W weekendy
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PARKOWANIE

Nowo powstaĠy P+R wymusi innń nasadŉ.

ZachowaĻ i usankcjonowaĻ istniejńcy stan parkowania.

Tam, gdzie to moũliwe, powinno siŉ przenosiĻ parkowanie na jezdniŉ, nawet kosztem 
zmniejszania przepustowoŝci danej ulicy.

Rzecz juũ z porzńdku ruchu drogowego - skrzyũowanie WP/ŜmiaĠej jest w kaũdym miejscu 
dramatycznie zastawiane samochodami z okolicznych biur. W weekendy jest tu zupeĠnie 
pusto. Warto wytyczyĻ przejŝcia dla pieszych, bo nie da siŉ swobodnie przejŝĻ.

Oczywiŝcie pozornie konsultacje dotyczń tylko "zazielenienia", ale pod tń postaciń 
przemycane sń niebezpieczne plany w postaci likwidacji miejsc parkingowych na ulicy 
Mickiewicza miŉdzy ulicami Ũ·Ġkowskich a Kńtowń i zrobienie dwukierunkowej ŝcieũki 
rowerowej. Przynajmniej tak to wyglńda na planach.

Nie jestem przeciwnikiem ŝcieũek rowerowych, ale pozbawianie nas mieszkaœc·w miejsc 
do parkowania swoich samochod·w w obecnej sytuacji w postaci braku miejsc w cińgu 
dnia jest pomyĠkń.

Problemy parkingowe dzielnicy sń wszystkim znane, ich przyczyna jest zĠoũona i wymaga 
rozwińzania! Na pewno nie rozwińzaĠoby problemu tworzenie nowych miejsc 
parkingowych i czemu byĠbym i jestem przeciwny, jednakũe ich likwidacja jest pomysĠem 
najgorszym z moũliwych. Proponujŉ pozostawiĻ status quo, zaŝ ŝcieũkŉ rowerowń 
proponujŉ zrobiĻ jednokierunkowń po jednej i drugiej stronie ulicy ujmujńc nieco chodnika 
(jest go duũo!) oraz nieco trawnika.

Odcinek plac Wilsona ðplac Inwalid·w Proponowane miejsca postojowe powinny byĻ 
zlokalizowane po nieparzystej stronie ulicy, tam gdzie budynki, a nie po stronie parku. 
Moũna to zorganizowaĻ tak jak na sńsiednim odcinku ulicy Krasiœskiego: od strony 
budynku-chodnik, zieleœ, droga dla rower·w, miejsce postojowe, pas ruchu.

Czy Paœstwo planujń skasowaĻ miejsce do parkowania na ulicy Mickiewicza by znaleŧĻ tam 
miejsce na ŝcieũkŉ rowerowń? Oczyŝcicie, ŝcieũka rowerowa siŉ przyda, ale nie kosztem 
miejsc do parkowania, kt·rych tam jest i tak doŝĻ maĠo. Moũna ja tam spr·bowaĻ jakoŝ 
'wcisnńĻ' koĠo chodnika, po obu stronach albo jakiŝ innym pomysĠ. Ale takie rozwińzanie z 
prostym zabraniem miejsca do parkowania jest szkodliwe dla okolicznych mieszkaœc·w.

Pozbawianie miejsc parkingowych obniũy wartoŝĻ naszych nieruchomoŝci i uprzykrzy nam 
ũycie. Po co komuŝ mieszkanie do kt·rego nie moũna dojechaĻ? Przestrzeœ przy urzŉdzie 
dzielnicy Ũoliborz jest juũ w tej chwili zapchana samochodami i nie jest w stanie przyjńĻ 
kolejnych z ulicy Mickiewicza.

Po zapoznaniu siŉ z planami "zazielenienia" Ũoliborza wyraũam sw·j sprzeciw wobec planu 
likwidacji miejsc parkingowych na ul. Mickiewicza.

Likwidacja miejsc parkingowych na prawym pasie ruchu jezdni ul Mickiewicza w kierunku 
pl Wilsona od ul Kńtowej do ul Ũ·Ġkowskich i przerobienie pasa ruchu na ŝcieũkŉ rowerowń 
jest wedĠug nas pomysĠem fatalnym. W naszej okolicy istnieje ogromny problem z 
parkowaniem. Nie jesteŝmy przeciwni budowaniu ŝcieũek rowerowych ale powinno byĻ to 
rozsńdne dziaĠanie, uwzglŉdniajńce potrzeby mieszkajńcych tu ludzi.19
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Ũoliborz jest jedna z dzielnic, gdzie w godzinach szczytu zaparkowanie graniczy z 
cudem, kolejna likwidacja miejsc raczej sytuacji nie poprawi a jeszcze jń skomplikuje.

Popieramy wszelkie dziaĠania majńce na celu zwiŉkszenie iloŝci zieleni w naszej okolicy ale 
jednoczeŝnie stanowczo sprzeciwiamy siŉ zmniejszaniuiloŝci miejsc parkingowych ða 
tego r·wnieũ dotyczy ten projekt.

Przy omawianym odcinku ul Mickiewicza usytuowane jest ponad 10 budynk·w, zar·wno 
mieszkalnych jak i biurowiec czy paœstwowa przychodnia. ğatwo zauwaũyĻ, ũe liczba miejsc 
parkingowych jest kilkukrotnie mniejsza niũ potrzeby samych mieszkaœc·w o pacjentach 
przychodni czy pracownikach okolicznych firm nie wspominajńc, wiele zmotoryzowanych 
mieszaœc·wto osoby starsze lub z maĠymi dzieĻmi, dla tych os·b moũliwoŝĻ bliskiego 
parkowania jest niezmiernie istotna.  Brak wspomnianych miejsc parkingowych znacznie 
utrudni codzienne funkcjonowanie mieszkaœc·w a co za tym idzie obniũy wartoŝĻ 
nieruchomoŝci i atrakcyjnoŝĻ tej okolicy.

Niepokoi nas fakt poprawy organizacji parkowania po prawej stronie ul. Mickiewicza 
patrzńc od strony pl. Wilsona, niepokoi nas fakt miejsca, w kt·rym projektowana jest 
ŝcieũka rowerowa. Przyjŉte rozwińzanie ogranicza o kilkadziesińt liczbŉ miejsc 
parkingowych na ul. Mickiewicza co w istotny spos·b spowoduje utrudnienia dla licznych 
tu mieszkaœc·w z dzieĻmi oraz os·b starszych. W okolicy i tak zmagamy siŉ z deficytem 
miejsc parkingowych i o ile z radoŝciń przyjmujemy ograniczenia dot. Parkowania na 
skrzyũowaniach to to rozwińzanie budzi nasze zaniepokojenie i prosimy o jego korektŉ 
(ŝcieũka na chodniku i fragmencie trawnika lub dopuszczenie ruch na jezdni (ŝluzy 
wjazdowe).

Na projekcie zostaĠ pominiŉty przystanek autobusowy i tramwajowy "pl. Inwalid·w" po 
wschodniej stronie ulicy, na wysokoŝci "Ũywiciela" (inne przystanki sń oznaczone). Na 
miejscu zatoczki autobusowej zostaĠy zlokalizowane miejsca parkingowe. Czy to oznacza 
likwidacjŉ tego przystanku?

Odcinek Potocka ðPlac Wilsona   Zamiast drogi dla rower·w w miejscu obecnego 
prawego pasa jezdni w kierunku placu Wilsona, warto rozwaũyĻ poprowadzenie ruchu 
rowerowego w jezdni na zasadach og·lnych wraz z uspokojeniem ruchu poprzez np. 
wyniesienie miejsc dla pieszych, wyniesienie tarcz skrzyũowaœ z ulicami poprzecznymi, czy 
zastosowanie innej nawierzchni w obrŉbie skrzyũowaœ (w projekcie w ten spos·b 
potraktowano skrzyũowanie z ulicń Bohomolca). Prawy pas jezdni w stronŉ placu Wilsona 
moũna przeznaczyĻ w caĠoŝci na parkowanie (obecnie samochody parkujń wyĠńcznie na 
odcinku Ũ·Ġkiewskich ðKńtowa).

JEZDNIE I DROGI DLA ROWERĎW

Czy byliby paœstwo w stanie zrobiĻ wyspŉ, uspokoiĻ ruch przy przejŝciu dla pieszych na 
skrzyũowaniu MierosĠawskiego i Mickiewicza?

Za dobre rozwińzanie uwaũamy zmianŉ nawierzchni na skrzyũowaniu z ul. Bohomolca 
(rozwińzanie takie bardzo dobrze sprawdza siŉ na ul. Potockiej), prosilibyŝmy ze wzglŉdu 
na bezpieczeœstwo pieszych i ograniczenie nocnych ăszybkich przejazd·w samochod·w i 
motocyklió o zastosowanie go r·wnieũ na skrzyũowaniu z ul. Kńtowń i ul. Kniaŧnina oraz z 
ul. MŝcisĠawskń(dojŝcie do szkoĠy podstawowej).

R·g MierosĠawskiego Mickiewicza kolizje tramwajowe od strony ulicy. Dodatkowe 
oznaczenia? Lustro?
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Wg MPZP, Ũoliborza (ê) z 2009r. jest projektowana ŝcieũka rowerowa po pĠdstronie ulicy 
Potockiej (w stronŉ Kŉpy Potockiej). UwzglŉdniĻ moũliwoŝĻ tej realizacji w przyszĠoŝci

W jaki spos·b bŉdzie wydzielona ŝcieũka rowerowa w pasie od jezdni? Tylko pasem?

Rowerzyŝci od wschodniej strony wiaduktu Gdaœskiego powinni byĻ skierowani na ul. 
Mickiewicza na zachodniń stronŉ Mickiewicza na ŝcieũkŉ rowerowń

Likwidacja ŝcieũki rowerowej po wschodniej stronie wiaduktu gdaœskiego

Cińg pieszo-rowerowy na ul. Mickiewicza po stronie miŉdzy parkiem Ũeromskiego, a pl. 
Inwalid·w ðjak zostanie zapewnione bezpieczeœstwo przy wyjŝciach z klatek 
(bezpoŝrednio na cińg pieszo-jezdny) oraz usĠug?

W projekcie nie ma ŝcieũki rowerowej, na kt·rń jest miejsce w ramach szerokich chodnik·w 
Mickiewicza. 

Chodnik wzdĠuũ projektowanej ŝcieũki rowerowej jest na tyle szeroki, ũe moũna 
przeznaczyĻ jego czŉŝĻ na ŝcieũkŉ rowerowń, doĠńczajńc niewielki pas trawnika.

Odcinek Potocka ðPlac Wilsona   Zamiast drogi dla rower·w w miejscu obecnego 
prawego pasa jezdni w kierunku placu Wilsona, warto rozwaũyĻ poprowadzenie ruchu 
rowerowego w jezdni na zasadach og·lnych wraz z uspokojeniem ruchu poprzez np. 
wyniesienie miejsc dla pieszych, wyniesienie tarcz skrzyũowaœ z ulicami poprzecznymi, czy 
zastosowanie innej nawierzchni w obrŉbie skrzyũowaœ (w projekcie w ten spos·b 
potraktowano skrzyũowanie z ulicń Bohomolca). Prawy pas jezdni w stronŉ placu Wilsona 
moũna przeznaczyĻ w caĠoŝci na parkowanie (obecnie samochody parkujń wyĠńcznie na 
odcinku Ũ·Ġkiewskich ðKńtowa)

Ulegnie likwidacji pas rowerowy na Krasiœskiego miŉdzy PopieĠuszki a Pl. Wilsona. 
Prezydent Olszewski wspomniaĠ, ũe ponownie ma byĻ dopuszczony ruch rower·w po 
jezdni wraz z innymi uũytkownikami, bo podobno (tak m·wiĠ Prezydent) majń w Ratuszu 
takń wiedzŉ , ũe na tym odcinku jest bezpiecznie i spokojnie moũna poĠńczyĻ ruch 
rowerowy z samochodowym. Nic bardziej mylnego. Ten odcinek nigdy nie byĠ, i nie jest 
bezpiecznym miejscem dla rower·w. Na wĠasne uszy Pan Olszewski dziŝ usĠyszaĠ 
odpowiedŧ na pytanie, dlaczego tak rzadko jeũdũń tym pasem dla rower·w rowerzyŝci, bo 
tam jest niebezpiecznie. Jak moũna byĠo zaakceptowaĻ projekt ( z BP) w kt·rym pas dla 
rower·w sńsiaduje z jezdniń po kt·rym raz po raz jeũdũń autobusy, po tak wńskim dla nich 
przeznaczonym pasie ruchu. Jeũeli juũ ten pas dla rower·w miaĠby tam powstaĻ, to 
powinien byĻ oddalony od pasa dla samochod·w buforem. Dziŝ absurdalnie, bufor 
oddziela pas dla rower·w od chodnika. Nie dziwna zatem jest normalna ludzka bojaŧœ aby 
tamtŉdy jechaĻ a przecieũ chodnikiem nie moũna. Tu trzeba nadmieniĻ, ũe kolejne 
pienińdze zostanń wyrzucone w bĠoto, poniewaũ ten pas jest tam od dw·ch lat. Jedynym 
rozsńdnym posuniŉciem dotyczńcym puszczenia strumienia ruchu rowerowego 
jest kontynuacja ŝcieũki rowerowej biegnńcej Al. Wojska Polskiego od Pl. Grunwaldzkiego 
do Pl. Inwalid·w dalej w kierunku Cytadeli. Tam jest kilkukrotnie mniejszy ruch i co 
najwaũniejsze, nie jeũdũń tam autobusy komunikacji miejskiej.

Zapewnienie izolacji, akustycznej, przestrzennej, wizualnej miŉdzy tramwajem, a fasadami 
na odcinku miŉdzy placem Wilsona a pl. Inwalid·w

Jak sytuacja na odcinku pl. Inwalid·w ðpl. Wilsona jest r·ũna od tramwaju na ul. 
SĠowackiego?
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Ŧle oceniam modernizacjŉ skrzyũowania Mickiewicza z Zajńczka. Nigdy przedtem nie byĠo 
na Ũoliborzu takich kork·w. W porannym szczycie Pl. Wilsona ăstoió zablokowany, 
poniewaũ nie moũna zjechaĻ z placu w kierunku centrum. Podobno, podstawowń 
przyczynń zmian na tym skrzyũowaniu, byĠ ŝmiertelny wypadek i kolizje w przeszĠoŝci, 
spowodowane ponoĻ przez kierowc·w kt·rzy z nadmiernń prŉdkoŝciń zjeũdũajń z 
wiaduktu przy Dworcu Gdaœskim. Po zmianach, kolizje sń w dalszym cińgu takie jakie byĠy 
przed, pirat·w w nowej organizacji teũ nic nie wyhamuje, w szczycie wiadomo, nikt siŉ nie 
rozpŉdzi ale poza nim nic siŉ nie zmieniĠo . Jako mieszkaœcy dzielnicy, nie zyskaliŝmy nic, 
nie jest bezpieczniej ale za to mamy gigantyczne korki jakich w tym miejscu nigdy 
przedtem nie byĠo. A jak to siŉ ma z dbaniem o czystoŝĻ powietrza, ũe o wydanych 
bezsensownie pienińdzach nie wspomnŉ. Jak moũna byĠo dopuŝciĻ do wdroũenia projektu, 
w kt·rym jedyny pas prowadzńcy w kierunku centrum moũe byĻ zawsze blokowany przez: 
stojńcy na przystanku autobus (autobusy), przez skrŉcajńce w prawo samochody kt·re 
muszń zatrzymaĻ siŉ przed przejŝciem dla pieszych aby pieszych przepuŝciĻ, przez 
blokujńce samochody chcńce wjechaĻ w Zajńczka w kierunku WisĠostrady ale nie mogńce 
tego zrobiĻ, poniewaũ skrzyũowanie jest zablokowane przez samochody jadńce w kierunku 
pl. Wilsona, ustawiajńce siŉ przed przejŝciem dla pieszych przy zapalonym czerwonym 
ŝwietle, i tak w k·Ġko. Obecnej organizacji zawdziŉczamy teũ korki w drugń stronŉ podczas 
popoĠudniowego szczytu. Czŉsto zdarza siŉ, ũe siŉgajń ul. Stawki. Wszyscy majń 
ŝwiadomoŝĻ, ũe takim wńskim gardĠem aby ograniczaĻ wjazd aut do centrum jest ul. 
Andersa. I wszyscy mieszkaœcy dzielnicy siŉ z tym pogodzili, kĠopot w tym, ũe jak moũna 
zachŉcaĻ ludzi aby przesiedli siŉ do autobus·w ( o tramwajach nie piszŉ, bo albo dublujń 
metro albo kursujń bardzo rzadko a mamy tylko dwie linie) a wiadomo, ũe wspomniane 
autobusy stojń w tych samych korkach co wszyscy.

Po ostatnich remontach (ŝwieũy asfalt), zielona linia dla tramwaj·w (kt·ra oczywiŝcie nie 
dziaĠa), w spos·b tragiczny zostaĠa zaprogramowana sygnalizacji ŝwietlna na Pl. Wilsona ze 
szczeg·lnym uwzglŉdnieniem wlotu z Mickiewicza na plac od strony Potockiej. Jest duũo 
gorzej niũ byĠo przed zmianń. Notoryczne korki, siŉgajńce ul Kńtowej sń w zasadzie caĠy 
czas. w godzinach szczytu, siŉgajń poĠowy odcinka miŉdzy Potockń a Pl. Wilsona. A 
wszystko przez to, ũe  zamiast na poczńtek wypuŝciĻ tych, kt·rzy stojń przed torami na 
SĠowackiego aby nastŉpnie zrobili miejsce dla tych wjeũdũajńcych z Mickiewicza zrobiono 
odwrotnie. W pierwszej kolejnoŝci zapala siŉ zielone na Mickiewicza ale kĠopot w tym, ũe 
samochody nie majń gdzie jechaĻ, poniewaũ uniemoũliwiajń im jazdŉ ci, kt·rzy stojń przed 
torami. Dopiero po kilku sekundach zapala siŉ zielone dla nich. Logiki w tym nie ma 
ũadnej. Generuje tylko irytacjŉ kierowc·w, kto coŝ takiego m·gĠ zaakceptowaĻ? Stojń 
samochody, stojń autobusy. Podobno to ăuczńca siŉó sygnalizacja, co z tego, skoro to nie 
dziaĠa. Podobno sń czujniki itd. ale to niczego nie zmienia, a na pewno generuje korki i na 
dodatek, poza godzinami szczytu r·wnieũ. Czŉsto widaĻ zapalone zielone, tylko nie 
wiadomo dla kogo? mijajń sekundy i ũaden samoch·d nie przejeũdũa, jednoczeŝnie widzńc 
zakorkowany notorycznie wjazd od Mickiewicza. Dlaczego nie moũna tak zrobiĻ, ũe jak 
tramwaj ma ăzieloneó przy wjeŧdzie lub zjeŧdzie na/z Mickiewicza, nie moũna wypuŝciĻ 
r·wnolegle samochod·w, skoro piesi majń wtedy czerwone?

W projekcie jest zwŉũenie ulicy do jednego pasa ruchu w kaũdń stronŉ - pytanie czy 
zwŉũenie zar·wno SĠowackiego, jak i Mickiewicza nie przeniesie zbyt duũej iloŝci ruchu na 
ul. PopieĠuszki, jeŝli ta pozostanie dwupasmowa? Naleũy teũ pamiŉtaĻ, ũe chodniki na 
Mickiewicza sń znacznie lepiej izolowane drzewami niũ na PopieĠuszki.
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Jestem przeciwny likwidacji jednego pasa na Krasiœskiego przy wlocie na Pl. Wilsona przy 
Rossmanie, z kierunku od PopieĠuszki w kierunku WisĠostrady. ByĠem jednym z tych, kt·rzy 
ăwywalczylió to, ũe obecnie moũna zjeũdũaĻ w Krasiœskiego, przy parku dwoma pasami w 
kierunku WisĠostrady. Dlaczego wraz z tń zmianń zawŉũono Krasiœskiego do dw·ch pas·w 
a przecieũ Krasiœskiego, jest swoistym tranzytem dla tych, kt·rzy chcń dojechaĻ do 
WisĠostrady i logicznń konsekwencjń byĠo zostawienie trzech pas·w, bo dwa zewnŉtrzne 
byĠyby do jazdy na ăwprostó (tranzyt) przez Pl. Wilsona a prawy byĠby dla autobus·w 
jadńcych do przystank·w przy Amricielub dla tych , kierujńcych siŉ ku pl. Inwalid·w. 
Uspokojenie ruchu, tak oczekiwane, przy przejŝciu dla pieszych w sńsiedztwie koŝcioĠa, jest 
z powodzeniem realizowane przez zwŉũenie jezdni do jednego pasa i zawŉũenie jezdni 
przy wjeŧdzie na plac nie jest niczym uzasadnione a generuje korki na Krasiœskiego na tym 
odcinku na prawie caĠym odcinku od PopieĠuszki do Pl. Wilsona.

Na Mickiewicza, przy wjedzie na Pl. Wilsona, przy wejŝciu do metra, przy cukierni, w 
kierunku do centrum od Potockiej, powinna byĻ zlikwidowana zatoczka dla autobus·w a 
to dlatego, poniewaũ wyjeũdũajńce stamtńd autobusy blokujń caĠń jezdniŉ. ğatwiej bŉdzie 
dla wszystkich, jak autobusy tam bŉdń zatrzymywaĠy siŉ na prawym pasie.

Ŝwieũa sprawa, nowa organizacja ruchu na skrzyũowaniu PopieĠuszki z Krasiœskiego, 
likwidacja skrŉtu w lewo z Krasiœskiego w kierunku Potockiej. Ponownie zmarnotrawione 
pienińdze, zabrane miejsca parkingowe, kt·rych brak nam doskwiera. Zamiast tego 
wystarczyĠoby ătylkoó przenieŝĻ przystanek tramwajowy, wraz z zasĠaniajńcymi teraz 
barierkami osĠaniajńcymi przystanek, na drugń stronŉ skrzyũowania.

Nie jestem przeciwnikiem ŝcieũek rowerowych, ale pozbawianie nas mieszkaœc·w miejsc 
do parkowania swoich samochod·w w obecnej sytuacji w postaci braku miejsc w cińgu 
dnia jest pomyĠkń.

Sprzeciwiam siŉ planom likwidacji miejsc parkingowych na ulicy Mickiewicza miŉdzy 
ulicami Ũ·Ġkowskich a Kńtowń i zrobienie dwukierunkowej ŝcieũki rowerowej.

Pamiŉtajmy, ũe Ġadny (zielony) i przyjazny dla rowerzyst·w wyglńd dzielnicy musi iŝĻ 
przede wszystkim w parze z komfortem mieszkania mieszkaœc·w.

INNE UWAGI

(SĠowackiego) Czy przewidywana jest relokacja lub inna propozycja ăzagospodarowaniaó 
kupc·w z budynk·w pomiŉdzy U.Dz. a Merkurym? Te pawilony i ich usĠugi sń bardzo 
popularne i dosyĻ, moim zdaniem, potrzebne. Jeŝli je mamy zlikwidowaĻ to powinna 
pojawiĻ siŉ propozycja alternatywy.

Mieszkaœcy bloku nr 25 uskarũajń siŉ na post·j taxi kt·ry jest ucińũliwy z uwagi na caĠy 
czas pracujńce silniki stojńcych pojazd·w na postoju. Moũe moũna przesunńĻ post·j taxi 
na pl Inwalid·w za przystanek autobusowy to uĠatwiĠo by ũycie mieszkaœcom.

Na projekcie zostaĠ pominiŉty przystanek autobusowy i tramwajowy "pl. Inwalid·w" po 
wschodniej stronie ulicy, na wysokoŝci "Ũywiciela" (inne przystanki sń oznaczone). Na 
miejscu zatoczki autobusowej zostaĠy zlokalizowane miejsca parkingowe. Czy to oznacza 
likwidacjŉ tego przystanku?
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Naleũy zlikwidowaĻ zatokŉ autobusowń na przystanku Plac Wilsona 04 ðautobusy mogń 
zatrzymywaĻ siŉ na prawym pasie jezdni, kt·ry i tak koœczy siŉ zaraz za przystankiem,

Plac Wilsona (i plac Inwalid·w) ðliczymy na szybkie opracowanie i przedstawienie 
koncepcji obu plac·w. Warto przypomnieĻ, ũe potrzeba opracowania takiej koncepcji dla 
placu Wilsona zostaĠa zapisana w planie miejscowym przyjŉtym jeszcze w 2002 rokuê

Plac od strony DziaĠobitni - caĠy w nawierzchni jest bardzo mocny. Mam obawy czy w 
takim twardym charakterze nie stanie siŉ miejscem Targu Ŝniadaniowego 24/7.

Co jest planowane po wschodniej stronie Mickiewicza na odcinku Dw. Gdaœski ðZajńczka?

Dlaczego place (Inwalid·w i Wilsona) sń wyĠńczone z prezentacji?

Proponujŉ ŝrodkowń czŉŝĻ zorganizowaĻ jak al. Wojska Polskiego.

Al. Mickiewicza: wprowadziĻ 1,5 metrowe jednokierunkowe miŉdzy parkowaniem a pasami 
ruchu.

Co za bezczelnoŝĻ, beton pod hasĠem ăzazieleœmyó.

Popieram projekt "Zazieleœmy ulice Ũoliborza"!!!

WspaniaĠy projekt! Oby udaĠo siŉ go jak najszybciej zrealizowaĻ :)

Obie koncepcje wskazujń bardzo dobry kierunek zmian ðgĠ·wne ulice Ũoliborza powinny 
stanowiĻ przestrzeœ przyjaznń mieszkaœcom, z odpowiedniń iloŝciń zieleni i miejsca dla 
pieszych.

Pamiŉtajmy, ũe Ġadny (zielony) i przyjazny dla rowerzyst·w wyglńd dzielnicy musi iŝĻ 
przede wszystkim w parze z komfortem mieszkania mieszkaœc·w.

W przypadku ulic SĠowackiego i Mickiewicza koncepcje przewidujń przywr·cenie 
wĠaŝciwych proporcji przestrzeni przeznaczonych dla r·ũnych uũytkownik·w ulicy, 
znajdujńc miejsce zar·wno dla kierowc·w, jak i pieszych oraz rowerzyst·w, priorytetowo 
traktujńc przy tym zieleœ. Liczymy na szybkie wprowadzenie zmian przedstawionych w 
projektach i przywr·cenie ũoliborskim ulicom rangi alej, tak jak na to zasĠugujń i tak jak 
wyglńdaĠy w swoim pierwotnym ksztaĠcie.
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Podczas II. etapu konsultacji zebrano bardzo nastŉpujńce uwagi, pytania, opinie. Wypowiedzi  
uczestnik·w konsultacji zostaĠy przepisane jeden do jednego, a te o zbliũonej treŝci zostaĠy 
zapisane Ġńcznie. 

ZIELEŒ

Obawiam siŉ tak mocnego doakcentowaniarabatń (pielŉgnacja, nawadnianie, pielenie i 
kontrola tego wszystkiego) w centralnej osi ale zakĠadam, ũe jest to wersja max, kt·ra w 
zaleũnoŝci od moũliwoŝci moũe byĻ rozwińzywana albo moduĠowo albo wykorzystywaĻ 
inne formy np. zwykĠy trawnik, Ġńka etc.

Propozycja, ũeby pozostawiĻ dwa gĠ·wne cińgi piesze, a pas zieleni centralny pozostawiĻ 
niepoprzecinany ŝcieũkami (z moũliwoŝciń chodzenia po nim).

Nie zgadzam siŉ z tym rozwińzaniem: Proponowany klomb przez ŝrodek alei jest 
odpowiedni dla zaĠoũeœ paĠacowych lub miejsc w kt·rych jest staĠa opieka ogrodnika nad 
danym nasadzeniem. W alei nie ma to miejsca w zwińzku z tym bŉdzie to zaĠoũenie 
zaniedbane i nie licujńce z powagń miejsca. Trawy ozdobne r·wnieũ nie sń odpowiednimi 
nasadzeniami.

Proponowany kolorowy klomb w osi zaĠoũenia jest odpowiedni raczej dla historycznych 
zaĠoũeœ parkowo-paĠacowych. Istniejńce pomniki realizowane zgodnie z funkcjń 
upamiŉtnienia walk o niepodlegĠoŝĻ Polski stanowiń o zupeĠnie wyjńtkowym, unikalnym 
charakterze przestrzeni alei i odbioru jej kompozycji i ze wzglŉdu na wartoŝĻ kulturowń 
znajduje siŉ ona pod ochronń konserwatora zabytk·w.

Proponowany tu kolorowy klomb w osi zaĠoũenia jest odpowiedni dla zĠoũeœ paĠacowych 
gdy tego typu elementy miaĠy stanowiĻ element salonu paĠacu i z nim bezpoŝrednio 
korespondowaĻ stylistycznie. Aleja jest jednym z waũniejszych miejsc rekreacyjnych dla 
PoĠudniowej czŉŝci Ũoliborza i konieczne jest utrzymanie charakteru swobodnego i 
zachŉcajńcego do spŉdzania w nim czasu. Podejŝcie do tego miejsca jedynie jak do 
obszaru spacerowego Ġńczńcego Cytadele z pl. Grunwaldzkim jest w moim odczuciu 
bĠŉdne i jest to teũ potwierdzone w konsultacjach spoĠecznych w 2017 r.

Objŉcie staĠń pielŉgnacjń drzew i trawnik·w w obrŉbie ŝrodkowego pasa zieleni, wraz z 
dokonaniem rekultywacji trawnik·w oraz dodatkowych nasadzeœ.

Jak projektanci widzń uũytkowanie trawnika, jaka bŉdzie jego funkcja?

WypeĠnienie przestrzeni Ġńkami kwietnymi zamiast trawnik·w.

Sugerujŉ, ũeby uzupeĠniĻ koncepcjŉ o rekultywacjŉ trawnik·w (poruszenie gĠŉbszych 
warstw ziemi zbitej p.w. przez setki ciŉũar·wekjeũdũńcychpo trawnikach) przede 
wszystkim w zwińzku ze zniszczeniami w roku ubiegĠym a takũe rozwaũenie montaũu 
instalacji nawadniajńcej.

Mam pytanie dotyczńce elementu projektu, kt·rym sń "trawniki z roŝlinnoŝciń 
synantropijnń". Czy to oznacza, ũe wskazane powierzchnie bŉdń w jakiŝ spos·b zasilane 
nasionamiroŝlin kwitnńcych uznawanych za synantropijneczy bŉdzie liczycie nanaturalnń 
sukcesjŉ. Postulujŉ r·wnieũ oograniczenie koszenia na tych powierzchniach.
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Proszŉ wyjaŝniĻ szczeg·Ġowiej kwestiŉ zieleni, tj. jakie nasadzenia, gdzie + jaka szerokoŝĻ 
chodnika.

Czy moũna przewidzieĻ takie drzewa iglaste, pojedyncze np. ŝwierki serbskie, a nie tylko 
drzewa liŝciaste?

Nie wydaje siŉ, ũeby dobrym pomysĠem byĠo sadzenie drzewa na dziedziœcu dziaĠobitni ð
ograniczy ono widok na wewnŉtrznń elewacjŉ, planowanń do odrestaurowania.

Na zachodnim odcinku Alei: nie wydaje siŉ dobrym pomysĠem przedĠuũenie podw·jnych 
szpaler·w aũ do ulic GoĠŉbiowskiego i Wyspiaœskiego, bo ograniczy to powaũnie widok na 
pomnik Czynu Zbrojnego Polonii Amerykaœskiej- moũna bŉdzie go oglńdaĻ tylko z 
przodu.

Ocena krytyczna: dwa drzewa na wsch·d od ul. ŜmiaĠej i jedno na stoku na wsch·d od ul. 
MierosĠawskiego (wysuniŉte kilka metr·w przed liniŉ szpaleru)

Cenne elementy koncepcji: zastŉpowanie starych drzew duũymi drzewami (np. platanami).

HaĠas generowany przez ruch w ul. Mickiewicza powinien byĻ lepiej izolowany drzewami -
brakuje projektu nasadzeœ wzdĠuũ jezdni i tor·w na pl. Inwalid·w.

Na spotkaniu podano informacjŉ, ũe Zarzńd Zieleni ma zamiar na jesieni wycińĻ stare 
drzewa. Prosimy o terminy dalszych etap·w tj. nasadzeœ zastŉpczych oraz innych prac 
poprawiajńcych stan zieleni. Szpalery drzew naleũy uzupeĠniĻ moũliwie duũymi i zdrowymi 
sadzonkami, kt·re majń szansŉ siŉ przyjńĻ.

Doprecyzowanie, kt·re drzewa ze wzglŉdu na postŉpujńce procesy degradacyjne miaĠyby 
ewentualnie byĻ usuniŉte i kiedy, oraz jakimi okazami zastńpione.

Raczej krzewy kwitnńce niũ nasadzenia bylinowe, aby byĠy Ġatwiejsze w utrzymaniu.

Ocena krytyczna: cińgĠa linia nasadzeœ ðprzypuszczalnie ũywopĠot ðna tyĠach pomnika I 
Dywizji Pancernej gen. St. Maczka.

Cenne elementy koncepcji: nasadzenia krzew·w wzdĠuũ obu jezdni, co zapewniĠoby 
ograniczenie zanieczyszczeœ powietrza i wydzielenie wizualne terenu zieleni od 
samochod·w. 

Popieram planowane nasadzenia krzew·w wzdĠuũ jezdni, na ich obrzeũach ðbŉdzie to 
zar·wno ochrona trawnik·w przed samochodami jak i zwiŉkszenie komfortu 
spacerujńcych.

Wnioskujŉ o zasadzenie liku grup krzew·w ozdobnych biaĠo kwitnńcych wczesnń wiosnń, 
gdyũ platany p·ŧno rozwijajń liŝcie, wycinane istniejńce krzewy stanowiĠy urozmaicenie 
zielonej przestrzeni Alei (proponujŉ lokalizacjŉ przy poĠudniowej granicy placu przy 
pomniku rtm. Pileckiego, podobnie jak sń usytuowane przy pomniku BĠŉkitnej Armii gen. 
Hallera oraz w rejonie skrzyũowania gĠ·wnego cińgu pieszego ze skr·tem do przystank·w 
przy pl. Inwalid·w),

Kto bŉdzie opiekowaĠ siŉ nasadzeniami bylinowymi?

Jak wysokie bŉdń roŝliny bylinowe w centralnej czŉŝci?
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W czasie konsultacji budũetu postulowano wygrodzenie zielonych (krzewy) aneks·w z 
Ġawkami ðmiejsca wypoczynkowe dla mieszkaœc·w.

Poprzedni projekt nie zakĠadaĠ betonowych schod·w i betonowego placu na g·rce. ByĠ 
dziŉki temu znacznie lepszy. Apelujŉ o pozostawienie ZIELENI na g·rce. Trawa zamiast 
betonu. Schody sń tam zupeĠnie nie potrzebne. WejŝĻ na g·rkŉ moũna swobodnie z obu 
stron - po jednej stronie jest lekkie podejŝcie - idealne dla w·zk·w, os·b starszych itp , a 
po prawej sń niedawno remontowane schody. 

Nie zgadzam siŉ z rozwińzaniem polegajńcym na rozbudowanych przejŝciach 
utwardzonych w pas zieleni, co r·wnieũ zabierze teren zielony. Naleũy utrzymaĻ jak 
najwiŉkszń powierzchniŉ biologicznie czynnń na tym obszarze.

Nieuzasadnione jest powiŉkszanie powierzchni utwardzonej kosztem zieleni przy 
przejŝciach przez jezdnie poprzeczne.

Planowane zasadzenie krzew·w ozdobnych oraz bylin, budujńcych aneksy wypoczynkowe 
wzdĠuũ gĠ·wnej alei centralnej, a takũe r·ũ okrywowych w rejonach placyk·w z pomnikami 
/ rzeŧbami / innymi elementami plastycznymi skĠania do pytania o koszty i pracochĠonnoŝĻ 
utrzymywania tak zr·ũnicowanej roŝlinnoŝci w stanie satysfakcjonujńcym projektodawc·w 
i uũytkownik·w.

Popieramy zazielenianie ulic. Uwaũamy, ũe nie naleũy oszczŉdzaĻ miejsca na drzewa, 
krzewy itd., kt·re sń niezwykle istotne dla komfortu pieszych. Obie powyũsze zmiany 
naleũy wprowadziĻ takũe, jeŝli bŉdzie to siŉ odbywaĻ kosztem miejsc dla samochod·w 
(parkowania lub pas·w ruchu og·lnego).

Mam nadziejŉ, ũe po realizacji koncepcji w alei bŉdzie wiŉcej zieleni niũ dotychczas.

ZrobiĻ piŉkny, zielony park w fosie Cytadeli.

Nie ma ũadnego uzasadnienia, by niszczyĻ tŉ Zielonń Przestrzeœ, w starym sadzie, jak 
r·wnieũ mury Cytadeli i drzewostan na waĠach za nimi, kt·rego zwarta masa zieleni 
stanowi naturalnń barierŉ ochronnń przed wiatrami ze wschodu, od strony WisĠy, a takũe 
znakomite siedlisko ptak·w i wielu drobnych zwierzńt!

ZrobiĻ piŉkny rekreacyjny zauĠek z kwiatami, fontannń i Ġawkami w zauĠku Alei Wojska 
Polskiego przy Cytadeli

Przedstawiona przez ZZW idea intensywnego zagospodarowania zieleni w alei Wojska 
Polskiego jest bardzo trafna i od dawna oczekiwana przez mieszkaœc·w. Poniewaũ projekt 
z budũetu partycypacyjnego, z uwagi na dostŉpne finansowanie byĠ ograniczony, to 
logiczne wydaje siŉ, ũe plany ZZW powinny dotyczyĻ kolejnych prac uzupeĠniajńcych, kt·re 
sń nieodzowne w przestrzeni alei Wojska Polskiego. Prosimy jednak, aby ZZW zapoznaĠ siŉ 
ze szczeg·Ġami projektu realizacyjnego z budũetu partycypacyjnego, tak, aby te prace byĠy 
zsynchronizowane.
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Ze wzglŉdu na szczupĠoŝĻ przyznanych ŝrodk·w (262000 zĠ) za priorytetowe uznaĻ 
wypada: Rekultywacjŉ trawnik·w i dokonanie nowych nasadzeœ, w liniach wyznaczanych 
przez istniejńce szpalery, przy zachowaniu maksymalnej ochrony juũ rosnńcych, 
kilkudziesiŉcioletnich drzew i objŉciu ich opiekń dendrologicznń/arborystycznń. Majńc na 
uwadze, ũe tylko ekosystem dorodnego, wyroŝniŉtego drzewa przynosi wszystkie korzyŝci 
z niego pĠynńce (absorpcja zanieczyszczeœ, regulacja temperatury i ochrona przed zbytnim 
nasĠonecznieniem, retencja w·d opadowych, ochrona przed haĠasem) naleũaĠoby 
dokonywaĻ nasadzeœ zastŉpczych wyĠńcznie okazami o kilkumetrowej wysokoŝci.

Ewentualne przyszĠe nasadzenia zastŉpcze mĠodszymi sadzonkami nie stanowiń w ũadnej 
mierze rekompensaty za utraconń zieleœ i pogorszenie warunk·w ŝrodowiskowych 
bytowania i zamieszkania. Tylko ekosystem dorodnego, wyroŝniŉtego drzewa zapewnia 
wĠaŝciwe dziaĠanie mechanizmu fitoremediacji (absorpcja zanieczyszczeœ, regulacja 
temperatury i ochrona przed zbytnim nasĠonecznieniem, retencja w·d opadowych, 
ekranowanie przed hasĠem), obecnie zaŝ funkcjonujńce instrumentarium prawne nie 
gwarantuje obligatoryjnego dokonywania nasadzeœ zastŉpczych wyĠńcznie okazami o co 
najmniej kilku/parunastu metrowej wysokoŝci (a wiŉc o potencjale fitoremediacji
por·wnywalnym z okazem poddanym wycince).

MAğA ARCHITEKTURA

Jakie bŉdń elementy maĠej architektury w Alejach?

Nie wiadomo nic o maĠej infrastrukturze: tj. Ġawki, kosze, poideĠka etc.  Brak decyzji co do 
szerokoŝci ŝcieũek i ich nawierzchni. Rodzaju nasadzeœ tj. wielkoŝĻ drzewek, rodzaje 
krzew·w, ich lokalizacja przy Ġawkach. Oczywiŝcie maĠa architektura powinna byĻ zgodna z 
wytycznymi konserwatorskimi.

Jeŝliby zasoby budũetowe pozwoliĠy na wyremontowanie chodnik·w na caĠej dĠugoŝci 
Ġńcznik·w, wskazane byĠoby ustawienie sĠupk·w/pachoĠk·w, uniemoũliwiajńcych 
najeũdũanie na chodniki i parkowanie na nich pojazd·w.

Wńtpliwoŝci budzń sĠupki ograniczajńce wjazd pojazd·w; wyglńdajń jak stalowe 
pĠaskowniki (zwieœczone nota bene potencjalnie niebezpiecznym dla przechodni·w 
zagiŉciem). Minimalizm formy zostaĠ w tym przypadku, jak siŉ wydaje, posuniŉty zbyt 
daleko.

Czy przewiduje siŉ montaũ sĠupk·w, ograniczajńcych wjazd pojazd·w na chodniki, leũńce 
wzdĠuũ jezdni-Ġńcznik·wna przedĠuũeniu ulic: ks. Boguckiego, Or-Ota, Feliœskiego, 
ŜmiaĠej?

Prosimy o urzńdzenia gimnastyczne.

Kosze na ŝmieci ðstojńce caĠń podstawń na ziemi, ũeliwne lub stalowe (bez element·w 
drewnianych czy plastikowych), wandaloodporne, kolorystyka i wzornictwo 
korespondujńce z kolorystykń i wzornictwem element·w konstrukcyjnych Ġawek. 

Zamontowanie ŧr·deĠek-wodopoj·w ñze wzglŉdu na duũń liczbŉ os·b aktywnie 
wypoczywajńcych w okolicach parku przy Cytadeli Warszawskiej, w kt·re to okolice 
dochodzi al. Wojska Polskiego, a takũe czŉsto odbywajńce siŉ tam imprezy na ŝwieũym 
powietrzu, jak np. Targ Ŝniadaniowy,poũńdane byĠoby zamontowanie og·lnodostŉpnych 
ŧr·deĠek-wodopoj·w w obrŉbie pasa zieleni na al. Wojska Polskiego. ZgĠaszanie juũ 
wczeŝniej projekty do Budũetu Partycypacyjnego ŝwiadczń o zapotrzebowaniu i 
spoĠecznym poparciu dla tego rodzaju rozwińzaœ.
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Co z pastoraĠami w alei? Czy lampy nie powinny nawińzywaĻ do modernistycznego 
zaĠoũenia?

Doŝwietlenie cińg·w spacerowych energooszczŉdnymi lampami.

Wykorzystanie juũ istniejńcego oŝwietlenia. Ŝcieũki przebiegaĠaby r·wnolegle obok rzŉdu 
latarœ, stojńcych przy wewnŉtrznym szpalerze drzew.

Estetykŉ przestrzeni publicznej, a takũe bezpieczeœstwo i komfort poruszania siŉ 
uũytkownik·w cińg·w spacerowych zwiŉkszyĠoby zainstalowanie zupeĠnie nowego, 
energooszczŉdnego oŝwietlenia, co napotkaĻ moũe na tym etapie rewitalizacji Al. WP na 
barierŉ ograniczonych ŝrodk·w budũetowych.

Oŝwietlenie przestrzeni zapewniaĻ majń: -sĠupki oŝwietleniowe o wysokoŝci 40 cm przy alei 
centralnej/gĠ·wnej, -sĠupki oŝwietleniowe o wysokoŝci 80 cm przy bocznych aneksach 
wypoczynkowych

Cieszy wykorzystanie energooszczŉdnej technologii LED, powstaje jednak pytanie o 
zaleũnoŝĻ miedzy tak nisko osadzonymi ŧr·dĠami ŝwiatĠa, a koniecznń do doŝwietlenia 
liczbń sĠupk·w. Innymi sĠowy jak przedstawia siŉ oszacowanie przez projektant·w gŉstoŝci 
montaũu sĠupk·w w odniesieniu do poziomu natŉũenie oŝwietlenia w luksach, 
emitowanego przez sĠupki. Jak wyglńda kwestia wandaloodpornoŝcisĠupk·w i ich 
ewentualnej awaryjnoŝci? Czy ich montaũ r·wnoznaczny bŉdzie z likwidacjń, stojńcych 
dotńd w pasie zieleni, latarni? Czy koszty doprowadzenia nowej instalacji elektrycznej do 
sĠupk·w uwzglŉdnione sń od poczńtku w zgĠoszonym budũecie na realizacjŉ projektu 
rewitalizacji? Jeŝli nie, to powstaĠe szlaki spacerowe bŉdń po zmroku tonńĻ w p·Ġmroku do 
czasu wyasygnowania ŝrodk·w na wykonanie tego etapu rewitalizacji.

Co jakiŝ czas powinny staĻ Ġawki, kt·re sń niezwykle istotne szczeg·lnie dla os·b starszych.

Kwestie z kt·rymi siŉ nie zgadzam: Ġawki wymagajń aneks·w co r·wnieũ zabierze teren 
zielony. 

Ustawienie przy owych cińgach spacerowych w obrŉbie ŝrodkowego pasa zieleni nowych 
Ġawek w odpowiedniej iloŝci.

Wyposaũenie szlak·w spacerowych w Ġawki i kosze na ŝmieci.

ğawki ðpowinny jako miejsce wypoczynku zapewniaĻ wygodŉ uũytkownikom w kaũdym 
wieku, szczeg·lnie osobom w podeszĠym wieku (stńd wym·g wyposaũenia w 
podĠokietniki, przydatne przy wstawianiu). Stonowane pod wzglŉdem kolorystycznym 
(preferowana czerœ element·w metalowych), na ile to moũliwe wandaloodporne, o 
wzornictwie stronińcym od ekstrawagancji.

Liczba Ġawek (a zatem dystans miŉdzy nimi) powinna uwzglŉdniaĻ zar·wno potrzeby os·b 
w wieku senioralnym, mogńcych mieĻ trudnoŝci z pokonywaniem dĠugich dystans·w, jak 
teũ na przykĠad zwiŉkszenie atrakcyjnoŝci terenu zrewitalizowanego centralnego pasa 
zieleni jako miejsca spŉdzania wolnego, pozalekcyjnego czasu dla mĠodzieũy szkolnej z 
pobliskich plac·wek. Stńd propozycja zwiŉkszenia iloŝci Ġawek tak, aby staĠy one co ok. 25-
30 m obu cińgach spacerowych.
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Sprzeciw budzi propozycja rozlokowania stolik·w szachowych z siedziskami dla graczy. 
Brak jest danych o szczeg·Ġowej predylekcji mieszkaœc·w Ũoliborza do rozgrywania 
turniej·w szachowych, z duũym prawdopodobieœstwem natomiast moũna przyjńĻ, ũe owe 
stoliczki wykorzystywane bŉdń przede wszystkim do cel·w konsumpcyjno-kawiarnianych, 
co zdecydowanie nie budziĠoby entuzjazmu okolicznych mieszkaœc·w.

Projekt z budũetu partycypacyjnego zawieraĠ: Opracowanie projektu koncepcyjnego oraz 
dokumentacji wykonawczej przebiegu ŝcieũki centralnej o nawierzchni mineralnej na 
odcinku od ul. Boguckiego do placu Inwalid·w, a nastŉpnie jej realizacja wraz z 
elementami funkcjonalnych form maĠej architektury: nowych Ġawek i koszy na ŝmieci, po 
uprzednim zdemontowaniu istniejńcych fragment·w chodnik·w i placyk·w.

Historyczne zaĠoũenie alei Wojska Polskiego to monumentalna oŝ urbanistyczna Ũoliborza 
wg projektu Antoniego Jawornickiego, zrealizowana po odzyskaniu przez Polskŉ 
niepodlegĠoŝci, z funkcjń upamiŉtnienia chwaĠy orŉũa polskiego, o jednorodnej 
urbanistycznej kompozycji przestrzennej monumentalnego zaĠoũenia zieleni parkowej, z 
centralnie usytuowanym spacerowym cińgiem pieszym wzdĠuũ caĠego zaĠoũenia. Z ww. 
wzglŉd·w niewĠaŝciwe jest dzielenie centralnego pasa zieleni wraz z cińgiem spacerowym 
przebiegajńcym na osi caĠego zaĠoũenia na niewielkie fragmenty o maĠej skali 
przestrzennej i wprowadzanie na ich utwardzonych nawierzchniach: - prowizorycznie 
zadaszonych, prawdopodobnie nowych funkcji festynowo-jarmarcznych (od Cytadeli do 
ul. ŜmiaĠej); - r·ũnych urzńdzeœ do aktywnoŝci sportowo-rekreacyjnej (miŉdzy pl. 
Inwalid·w a pl. Grunwaldzkim).

Niedopuszczalne jest lokalizowanie w zorganizowanej zieleni miŉdzy ŝcieũkami 
utwardzonych fragment·w nawierzchni, na kt·rych lokowane bŉdń r·ũne formy urzńdzeœ 
do rozmaitych aktywnoŝci, co zlikwiduje podstawowń zasadŉ historycznej kompozycji 
niezaburzonego cińgu pieszego i dalekiej perspektywy osi caĠego zabytkowego zaĠoũenia.

Cieszy jednorodna, o stonowanej kolorystyce, prosta w formie stylistyka obiekt·w maĠej 
architektury, drewno jako dominujńcy element konstrukcyjny wsp·Ġgra ze stalowo-
drewnianń konstrukcjń koszy na ŝmieci.

PARKOWANIE

Gdzie projektanci projektujń miejsca parkingowe w miejsce likwidowanych wok·Ġ placu 
Inwalid·w?

Tam, gdzie to moũliwe, powinno siŉ przenosiĻ parkowanie na jezdniŉ, nawet kosztem 
zmniejszania przepustowoŝci danej ulicy.

Popieram ograniczenie moũliwoŝci parkowania samochod·w w ŝrodkowej czŉŝci alei.

Pozytywnie oceniam szerokie, wyniesione przejŝcia dla pieszych na osi Alei, obejmujńce 
oba cińgi piesze, z wykluczeniem moũliwoŝci parkowania.
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Miejsca do parkowania r·wnolegĠegoñmieszkaœcy z satysfakcjń odebrali niedawne 
wyznaczenie miejsc do parkowania r·wnolegĠego na jezdni w al. Wojska Polskiego. W 
obecnej sytuacji wielu mieszkaœc·w-kierowc·w Ġamie przepisy prawa drogowego 
dotyczńce postoju i zatrzymania pojazdu, tĠumaczńc to brakiem miejsc parkingowych w 
okolicy. Doŝwiadczenie zar·wno z al. Wojska polskiego jak i z innych warszawskich ulic 
uczy jednak, ũew takim wypadku koniecznie jest postawienie niskiego pĠotka przy 
krawŉdzi jezdni a takũe, nasadzenia za takim pĠotkiem, np. z wysokich traw. Zapobiega to 
bowiem wjeũdũaniu przez auta na trawnik i niszczenia go. Jest to o tyle istotne, ũe przy 
wielu miejscach parkingowych w al. Wojska Polskiego rosnń wysokie drzewa. Najeũdũanie 
ciŉũkich pojazd·w na taki trawnik powoduje ubijanie gleby, co uniemoũliwia prawidĠowe 
pobieranie przez korzenie skĠadnik·w odũywczych z gleby i tym samym powoduje 
usychanie drzewa.

Juũ w tym momencie sń utrudniajńce ũycie mieszkaœcom Ũoliborza, znaczńce niedobory 
miejsc parkingowych, m.in. w okolicy Alei Wojska Polskiego. Jeŝli do tego dojdzie jeszcze 
zintensyfikowana dziaĠalnoŝĻ komercyjna na tej ulicy, to straci ona sw·j spokojny 
parkowo-willowy charakter. Uwaũam, ũe dziaĠalnoŝĻ sobotniego Targu Ŝniadaniowego w 
sezonie letnim jest w zupeĠnoŝci wystarczajńca, a myŝlŉ ũe dla mieszkaœc·w tej ulicy i tak 
bardzo ucińũliwa.

Skrzyũowanie WP/ŜmiaĠej jest w kaũdym miejscu dramatycznie zastawiane samochodami z 
okolicznych biur. W weekendy jest tu zupeĠnie pusto. Warto wytyczyĻ przejŝcia dla 
pieszych, bo nie da siŉ swobodnie przejŝĻ.  

CIŃGI PIESZE

Rozszerzenie koncepcji woonerfa na wszystkie przejŝcia w alejach.

Projekt BP 2016 zakĠadaĠ usuniŉcie starych chodnik·w ðbyĠy na to ŝrodki.

W BP ðŝcieũki miaĠy zostaĻ rozebrane; 1 ŝcieũka 3m, ũeby zminimalizowaĻ beton.

Popieram przejŝcia dla pieszych w osi alei ðna przedĠuũeniu ŝcieũki mineralnej, oraz 
przejŝcia na wyniesieniachniezbŉdnych ze wzglŉd·w funkcjonalnych i wizualnych. 
Zwiŉkszy to bezpieczeœstwo i komfort spacerowania oraz odczucie jednorodnoŝci 
przestrzeni zieleni parkowej alei. Ww. rozwińzanie wyznacza r·wnieũ oŝ centralnń caĠego 
zaĠoũenia parkowego oddajńc jej monumentalizm oraz skalŉ przestrzeni zgodni z 
projektem A. Jawornickiego.  

Bardzo popieram ŝrodkowń alejkŉ spacerowń, wraz z przejŝciami dla pieszych, szczeg·lnie 
przeciŉcie przez plac Inwalid·w.

Nawet zakĠadajńc, ze obecny projekt, firmy Sztuka i Partnerzy, jest tylko zarysem projektu, 
to juũ sama koncepcja-ũeby ŝrodkiem Alei prowadziĻ promenadŉ-szerszń niũ ulica!!!-
ŝwiadczy o caĠkowitym niezrozumieniu, albo ignorowaniu oczekiwaœ mieszkaœc·w, albo 
teũ o jakimŝ celowym zniszczeniu charakteru tej historycznej zielonej Alei...na r·wnie 
historycznym Ũoliborzu Oficerskim, czyli w spokojnej willowej dzielnicy mieszkaniowej!

Nie zgadzam siŉ z koncepcjń dw·ch (prawdopodobnie) ŝcieũek w centralnej osi. Nie sń 
one konieczne poniewaũ: zmniejszy to powierzchniŉ trawnika w pasie zieleni alei. Naleũy 
utrzymaĻ jak najwiŉkszń powierzchniŉ biologicznie czynnń na tym obszarze.

,
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Dwie r·wnolegĠe ŝcieũki w centralnej osi nie wydajń siŉ wĠaŝciwym rozwińzaniem: -
zmniejszy to powierzchniŉ trawnika o ok 14 m zwiŉkszajńc powierzchniŉ utwardzonń. Nie 
jest to w tym miejscu potrzebne. Naleũy utrzymaĻ jak najwiŉkszń powierzchniŉ 
biologicznie czynnń na obszarze zaĠoũenia historycznego). Przebieg ŝcieũki p·Ġnocnej 
bŉdzie kolidowaĠ z juũ usytuowanym pomnikiem. Przebieg jednej ze ŝcieũek koliduje z 
technicznń infrastrukturń podziemnń

Wytyczenie dw·ch r·wnolegĠych szlak·w spacerowych wzdĠuũ osi alei z jednym odcinkiem 
Ġńczńcym w poĠowie dĠugoŝci kaũdej z jednostek terenowych: ZP-3a, ZP-3b, ZP-3c, ZP-5a, 
ZP-5b. Przyjŉcie wariantu dw·ch cińg·w spacerowych umoũliwi: wyb·r przez 
uũytkownik·w szlaku bardziej lub mniej nasĠonecznionego (oŝ alei zorientowana jest na 
linii wsch·d-zach·d) oraz wiŉkszń przepustowoŝĻ chodnik·w dla spacerowicz·w w 
r·ũnym wieku i kondycji fizycznej,

Popieram wprowadzenie pary cińg·w pieszych miŉdzy ŝrodkowymi szpalerami drzew, na 
prawie caĠej dĠugoŝci alei.

Przyjemniej jest spacerowaĻ ŝrodkiem alei, bo to dalej od jezdni kt·rń jeũdũń samochody

Czy 2 ŝcieũki przejdń przez pl. Inwalid·w?

Proponowane rozwińzanie podkreŝli oŝ centralnń oddajńc rozmach, przestrzeœ alei.

Wybranie wariantu jednej, gĠ·wnej alei zamiast dw·ch r·wnolegĠych podkreŝli 
niecentryczne usytuowane pomnika Czynu Zbrojnego Polonii Amerykaœskiej (przesuniŉto 
w stosunku do osi alei w stronŉ poĠudniowej jezdni al. WP), zmniejszy takũe 
przepustowoŝĻ cińg·w komunikacyjnych dla spacerowicz·w w r·ũnym wieku i kondycji.

NaleũaĠoby zaczńĻ od tego, ũe juũ sama koncepcja prowadzenia jakichŝ tĠum·w ludzi Alejń 
Wojska Polskiego w kierunku Cytadeli (w celu innym niũ spacerowo-wypoczynkowy + 
edukujńcy historycznie) jest bĠŉdem, jak r·wnieũ planowana, czy nadal projektowana tzw. 
kĠadka przez Fosŉ prowadzńca do muze·w na Cytadeli.

W og·le pomysĠ przeciŉcia alei traktem przez jej ŝrodek jest dobry.

Bardzo dobra jest koncepcja spacerowego bulwaru na ŝrodku WP z moũliwoŝciń 
przechodzenia przez prostopadĠe ulice

Chodniki na ŝrodkowym bulwarze WP powinny byĻ na tyle szerokie, ũeby spacerujńcy 
mogli siŉ bez problemu mijaĻ. Naleũy rozwaũyĻ nawierzchniŉ z ubitej ziemi tak jak w 
Ogrodzie Krasiœskich

Na wschodnim rogu WP i Kozietulskiego podczas ostatniego remontu zrobiono 
zagĠŉbienie miŉdzy chodnikiem i jezdniń, przez co np. dzieciŉcy w·zek zatrzymuje siŉ i 
zaczyna "stawaĻ dŉba". Powinno to zostaĻ poprawione

ChciaĠabym poprzeĻ projekt chodnik·w w miejscach naturalnie wydeptanych ŝcieũek. Te 
chyba zostaĠy uwzglŉdnione w najnowszym projekcie (zaĠ. 3). To zdecydowanie najlepsze 
rozwińzanie!

Przydeptypowinny byĻ zachowane. Nie blokowaĻ istniejńcych przejŝĻ ((IŨU))

Popieram pozostawienie ŝcieũek-skr·t·w na najbardziej uczŉszczanych kierunkach.
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Popieram pozostawienie ukoŝnego cińgu pieszego od ul. Feliœskiego do pl. Inwalid·w, 
gdyũ jest on intensywnie, codziennie wykorzystywany jako skr·t do zespoĠy szk·Ġ i do 
przystank·w komunikacji miejskiej przy pl. Inwalid·w. Jako wieloletnia mieszkanka Alei 
Wojska Polskiego potwierdzam, ũe skr·t ten funkcjonowaĠ ăod zawszeó.

Naleũy przyjńĻ za punkt wyjŝcia historyczny ukĠad z 1931r. a nie przedepty

Przedepty, ŝcieũki sń funkcjń drugorzŉdnń.

Chodniki na ŝrodkowym bulwarze prowadzńce na ukos i prowadzńce do rog·w, przy 
kt·rych nie ma pas·w lub prowadzńce do jezdni bez moũliwoŝci jej przekroczenia sń 
niepotrzebne, a zabierajń miejsce na zieleœ (np. chodnik prowadzńcy od jezdni WP 
pomiŉdzy Wyspiaœskiego i Brodziœskiego do skrzyũowania WP z Boguckiego, ale takũe 
inne podobne)

Ocena krytyczna: skoŝne alejki, nawińzujńce do przedept·w- dostosowanie ukĠadu 
pieszych komunikacji do istniejńcych potrzeb, kt·re obrazujń przedepta, jest oczywiste, ale 
nowe cińgi nie muszń mieĻ identycznego przebiegu i nie trzeba im nadawaĻ r·wnorzŉdnej 
formy. Tymczasem w miejscu wńskich ŝcieũek, sĠuũńcych gĠ·wnie szybkiemu 
przemieszczaniu siŉ z jednej strony ulicy na drugń, zaprojektowano szerokie chodniki, 
czasem niewiele wŉũsze od gĠ·wnych cińg·w wzdĠuũnych. Ponadto te skoŝne poĠńczenia 
podniesiono do rangi zasady kompozycji, dodajńc kolejne alejki w miejscach, gdzie 
przedept·wnie ma, czyli nie istnieje potrzeba komunikacyjna. Takie doŝĻ gŉste i regularne 
skoŝne poĠńczenia mogń zakĠ·caĻ czytelnoŝĻ ukĠadu osiowego;

W poĠudniowo-zachodniej czŉscimapki mamy ŝcieũkewewnńtrz Alei prowadzńcń pod 
ukosem prosto na jezdnie. Tak to wyglńda dzisiaj i jest to zupeĠnie bez sensu, bo pieszy 
jest doprowadzony prosto na jezdniŉ, ŝlepo. To siŉ powtarza w innych miejscach.

Skr·ty prowadzńce bezpiecznie do przejŝĻ dla pieszych na obu jezdniach Alei Wojska 
Polskiego to: od pĠd. skrzyũowania ul.Boguckiego z Al.WPdo pĠn. skrzyũowania 
l.Wyspiaœskiegoz Al.WP, od pĠd. skrzyũowania ul.Or-Ota z Al.WPdo pĠn. skrzyũowania 
ul.Boguckiego z Al.WP, od  skrzyũowania ul.Bitwy pod Rokitnńz Al.WPdo p·Ġnocnego  
skrzyũowania ul.Feliœskiegoz Al.WP, od pĠd. skrzyũowania ul.Feliœskiegoz Al.WPdo 
pl.Inwalid·wðjest to najwaũniejszy, najczŉŝciej uczŉszczany skr·t do przystank·w przy 
pl.Inwalid·w, z kt·rego korzysta najwiŉcej przechodni·w m.in. uczniowie ze szk·Ġ przy 
ul.Feliœskiego). Skr·t·w nie powinno byĻ zbyt wiele, gdyũ zaburzń jednorodnń przestrzeœ 
trawnika."

w obrŉbie Placu Inwalid·w: nie przewidziano cińg·w pieszych, kt·re doprowadzaĠyby 
moũliwie wygodnie mieszkaœc·w do przystank·w tramwajowych i autobusowych oraz 
zwiedzajńcych od przystank·w do zespoĠu muze·w na Cytadeli.

Popieramy poprawŉ warunk·w ruchu pieszego. Chodniki powinny byĻ jak najszersze, ũeby 
zapewniĻ swobodne mijanie siŉ pieszych i uwzglŉdniĻ zar·wno obecne natŉũenie ruchu 
pieszego, jak i to, ũe bŉdzie najprawdopodobniej wzrastaĻ po planowanych zmianach. 
Chodniki powinny teũ byĻ r·wne i bez przeszk·d na jak najwiŉkszej szerokoŝci.

Ocena pozytywna: szerokie, wyniesione przejŝcia dla pieszych na osi Alei, obejmujńce oba 
cińgi piesze, z wykluczeniem moũliwoŝci parkowania,

Ocena pozytywna: analogiczne przejŝcie, szerokie schody i plac na wschodnim 
zakoœczeniu Alei

Ocena pozytywna: przejŝcie dla pieszych w osi Alei przez ul. Mickiewicza.
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Popieram przejŝcia dla pieszych o osi alei ðna przedĠuũeniu ŝcieũki mineralnej oraz 
przejŝcia na wyniesieniachniezbŉdnych ze wzglŉd·w funkcjonalnych i wizualnych. 
Zwiŉkszy to bezpieczeœstwo i komfort spacerowania oraz odczucie jednorodnoŝci 
przestrzeni zieleni parkowej alei.

Brak nam zaufania, co do pomysĠu tworzenia pas·w dla pieszych przez ŝrodek Placu 
Inwalid·w przez coraz bardziej ruchliwń ulicŉ Mickiewicza. PomysĠ ten budzi w nas obawy 
o bezpieczeœstwo naszych dzieci, ale r·wnieũ  o nieumyŝlne tworzenie utrudnieœ  w 
pĠynnym ruchu samochodowym wok·Ġ  i przez Plac.

Koniecznie trzeba zrobiĻ przejŝcie przez Mickiewicza zaznaczone na planie, uspokoi on 
ruch w tej czŉŝci ulicy, kt·ra sprzyja wciskaniu gazu do dechy.

Rzecz juũ z porzńdku ruchu drogowego - skrzyũowanie WP/ŜmiaĠej jest w kaũdym miejscu 
dramatycznie zastawiane samochodami z okolicznych biur. W weekendy jest tu zupeĠnie 
pusto. Warto wytyczyĻ przejŝcia dla pieszych, bo nie da siŉ swobodnie przejŝĻ.

Niejasnoŝci:  Sń informacje, ũe place nie sń przedmiotem opracowania, warto byĠoby 
r·wnieũ wyjaŝniĻ czy dotyczy to r·wnieũ przejŝcia dla pieszych w osi alei przez Plac 
Inwalid·w.

Przejŝcia dla pieszych w osi alei na przedĠuũeniu ŝcieũki mineralnej oraz przejŝcia na 
wyniesieniachðzwiŉkszy to bezpieczeœstwo i zwiŉkszy komfort spacerowania i 
przemieszczania siŉ przez alejŉ. Pozostawienie ŝcieũek-skr·t·w na waũnych kierunkach.

Niepokoi zbyt duũa, jak siŉ wydaje, liczba ukoŝnych Ġńcznik·w miŉdzy wspomnianymi 
szlakami, uszczuplajńca powierzchnie trawnik·w/centralnego pasa zieleni

W koncepcji brakuje moũliwoŝci przedostania siŉ na projektowany bulwar na ŝrodku WP z 
ul. Wyspiaœskiego - brakuje potrzebnych pas·w przy tym skrzyũowaniu, przynajmniej po 
wschodniej stronie

W czŉŝci WP na wsch·d od pl. Inwalid·w brakuje przejŝĻ dla pieszych prowadzńcych na 
ŝrodkowy bulwar przy skrzyũowaniu ze ŜmiaĠń

Brakuje dojŝcia od ŝcieũki wzdĠuũ Cytadeli do ŝrodkowego bulwaru WP po p·Ġnocnej 
stronie zachowanej dziaĠobitni (jest dojŝcie po stronie poĠudniowej), mogĠoby byĻ przy 
skrzyũowaniu z MierosĠawskiego.

Ocena krytyczna: dĠugi utwardzony plac na wschodnim odcinku Alei, miŉdzy ul. ŜmiaĠń i 
MierosĠawskiego ðingerencjń w jednolity charakter alei jest juũ tak duũa powierzchnia 
utwardzona.

Niedopuszczalne jest lokalizowanie w zorganizowanej zieleni miŉdzy ŝcieũkami 
utwardzonych fragment·w nawierzchni, na kt·rych lokowane bŉdń r·ũne formy urzńdzeœ 
do rozmaitych aktywnoŝci, co zlikwiduje podstawowń zasadŉ historycznej kompozycji 
niezaburzonego cińgu pieszego i dalekiej perspektywy osi caĠego zabytkowego zaĠoũenia.

Trakt biegnńcy ŝrodkiem alei na projekcie "wchodzi" w istniejńcy na skarpie plac zabaw. 
Nie wiem, czy to jakaŝ pomyĠka projektowa, ale nie w tym rzecz chyba, ũeby zmniejszyĻ 
plac zabaw?
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Nie podoba mi siŉ pomysĠ, aby ta szeroka promenada niejako wchodziĠa (wpeĠzaĠa) caĠń 
swojń szerokoŝciń poprzez ulicŉ MierosĠawskiego na skarpŉ w stronŉ dziaĠobitni - niszczńc 
istniejńcy tam od lat, najlepszy i najbardziej lubiany, kameralny, bezpieczny PLAC ZABAW 
dla maĠych dzieci-kt·ry jest na wagŉ zĠota w tej dzielnicy i w tym miejscu - na brzegu 
Parku Fosa, wŝr·d zieleni, ze zdrowń nawierzchniń, przyjaŧnie zacieniony.

Jakakolwiek kĠadka, czy most-nad starym sadem w Fosie-zniszczy bezpowrotnie charakter 
tego ulubionego przez nie tylko Ũoliborzan-miejsca swobodnego wypoczynku(z dzieĻmi, 
psami..natrawie)wŝr·d kwitnńcych lub owocujńcych drzew, w Parku Fosa i Stoki Cytadeli, 
kt·ry jest r·wnieũ zaĠoũeniem historycznym, jak i caĠy Ũoliborz Oficerski i podlega 
szczeg·lnej ochronie Konserwatora Zabytk·w.

ZakĠadajńc, ũe trasa spacerowa Alejń WP-od Placu Grunwaldzkiego doprowadzi 
spacerowicz·w, czy rowerzyst·w do Cytadeli, do Parku Fosa-nie ma ũadnego problemu by 
przespacerowaĻ dalej przez ten piŉkny park w stronŉ WisĠy, czy mijajńc na dole staw, tuũ 
za zakrŉtem po prawej stronie, znaleŧĻ wejŝcie do muze·w. A jeŝli dla kogoŝ taki spacer 
zbyt dĠugi-to po to zniszczono i zrobiono wyĠom w zabytkowym murze Cytadeli od strony 
WisĠostrady, i zaprojektowano tam parkingi naziemne i podziemne, gdzie zmieszczń siŉ 
wszystkie autokary i samochody, wĠaŝnie ũeby oszczŉdziĻ Stary Ũoliborzi uchroniĻ go 
przed parkowaniem wycieczek od tej strony!

Niestety, projektowanie szerokiej promenady(szerszej niũ ulica..), placu targowego(miŉdzy 
ŜmiaĠa a Cytadelń), rekonstrukcji DziaĠobitni(nie z pobudek historycznych, tylko czysto 
"handlowych") i projektowanie kĠadki nad fosń do Cytadeli- ukĠada siŉ nieubĠaganiew 
oczywisty zĠowieszczy CIŃG zamierzeœ caĠkowitego zniszczenia charakteru naszej 
zabytkowej, willowej, mieszkalnej dzielnicy...

Plac od strony DziaĠobitni- caĠy w nawierzchni jest bardzo mocny. Mam obawy czy w takim 
twardym charakterze nie stanie siŉ miejscem Targu Ŝniadaniowego 24/7

NIE-dla kĠadki nad fosń, czyli kolejnym wejŝciem do Cytadeli..

od strony WisĠostrady zrobiono ogromnym kosztem wygodny dostŉp do muze·w (i 
parking·w), potrzeba kĠadki nad fosń jest juũ wiŉc nieaktualna i w sytuacji gdy w mieŝcie 
mieszkaœcy walczń o kaũdy kawaĠek zieleni, jest marnotrawstwem tej piŉknej okolicy.

NIE-dla szerokiej betonowej promenady!

Wymianŉ na nowe zdegradowanych technicznie pĠyt chodnikowych i krawŉũnik·w na caĠej 
dĠugoŝci (od Pl. Grunwaldzkiego do Cytadeli) po obu stronach ðp·Ġnocnej (obligatoryjnie) 
i poĠudniowej (opcjonalnie), z uwzglŉdnieniem takũe dw·ch cińg·w spacerowych w 
obrŉbie pasa zieleni miŉdzy jezdniami,

Dobranie nawierzchni chodnika, korespondujńcej estetycznie i materiaĠowo z uũytń do 
wykonania trotuar·w (Ġńczniki miŉdzy przeciwbieũnymi jezdniami Al. WP) oraz ŝcieũek 
spacerowych (pas zieleni miŉdzy jezdniami) w pozostaĠych czŉŝciach alei, tak aby uniknńĻ 
dysonansu i wizerunkowego chaosu.

Jak wspomniano w uwagach z dn. 24.03.2017 materiaĠ uũyty do wyĠoũenia szlak·w 
spacerowych powinien pod wzglŉdem uũytkowym i estetycznym uwzglŉdniaĻ przyszĠy 
remont p·Ġnocnego (i opcjonalnie poĠudniowego, wyĠoũonego aktualnie tzw. kostkń 
Bauma) chodnika oraz chodnik·w na odcinkach Ġńczńcych przeciwbieũne jezdnie al. WP 
(na Ġńcznikach na wysokoŝci ulic: ks. Boguckiego, Or-Ota, Feliœskiego, ŜmiaĠej).
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Nawierzchnia powinna zapewniaĻ Ġatwe sprzńtanie (odŝnieũanie, zamiatanie) oraz 
bezproblemowe poruszanie siŉ uũytkownik·w w r·ũnych porach dnia i roku (w tym os·b 
na w·zkach inwalidzkich, niepeĠnosprawnych, z w·zkami dzieciŉcymi itp.)

Liczba rodzaj·w nawierzchni, proponowanych w projekcie, moũe prowadziĻ do sytuacji, w 
kt·rej w granicach pasa drogowego al. WP wystŉpowaĻ bŉdń jednoczeŝnie: - pĠyty 
chodnikowe stare (zdegradowane) i nowe (chodnik p·Ġnocny), - kostka betonowa Bauma 
(chodnik poĠudniowy), - nawierzchnia mineralna typu hanse-grand z obrzeũami z listew 
stalowych (cińg centralny ðaleja gĠ·wna w pasie zieleni), - nawierzchnia utwardzona z 
duũych pĠyt betonowych o fakturze uszlachetnionej (place/placyki, aneksy wypoczynkowe), 
- nawierzchnia ziemno-ũwirowa alejek bocznych (w pasach miŉdzy szpalerami 
wewnŉtrznymi i zewnŉtrznymi) ; [wymieniona w legendzie do rysunku, nie wystŉpuje w 
wizualizacji koncepcji zagospodarowania], co grozi powstaniem estetycznego dysonansu 
oraz stylistycznego chaosu.

Wńtpliwoŝci nasuwa zaplanowanie przebiegu bocznych alejek miŉdzy wewnŉtrznymi i 
zewnŉtrznymi szpalerami drzew. Nie przewidziano ich oŝwietlenia (por. MAğA 
ARCHITEKTURA), a zaprojektowana nawierzchnia ziemno-ũwirowa, trudna do sprzńtania, o 
nier·wnej powierzchni, zdecydowanie nie bŉdzie zachŉtń do korzystania z niej przez 
rodzic·w z w·zkami czy przez osoby w podeszĠym wieku.

Czy w zwińzku z tym planowana jest wymiana nawierzchni typu chodnik·w oraz jaki 
materiaĠ jest przewidziany do zastosowania?

MateriaĠ uũyty do wyĠoũenia ŝcieũek powinien pod wzglŉdem uũytkowym i estetycznym 
przyszĠy remont p·Ġnocnego (i opcjonalnie poĠudniowego, wyĠoũonego aktualnie tzw. 
kostkń Bauma) chodnika oraz chodnik·w na odcinkach Ġńczńcych przeciwbieũne jezdnie Al. 
WP (na Ġńcznikach na wysokoŝci ulic: ks. Boguckiego, Or-Ota, Feliœskiego, ŜmiaĠej ðpor. 
dokumentacja foto i Ad2).

Nawierzchnia powinna zapewniaĻ Ġatwe sprzńtanie (odŝnieũanie, zamiatanie) oraz 
bezproblemowe poruszanie siŉ uũytkownik·w (w tym os·b na w·zkach inwalidzkich, 
niepeĠnosprawnych z w·zkami dzieciŉcymi itp.) Kryteria te speĠniajń pĠyty 
chodnikowe/betonowe o wymiarach 50x50 cm.

Stan zdegradowanych technicznie pĠyt chodnikowych i krawŉũnik·w (szczeg·lnie na 
Ġńcznikach: ul. Boguckiego i Or-Ota, a to za sprawń parkujńcych samochod·w) wzdĠuũ 
Ġńcznik·w kwalifikuje je do wymiany, zaleũnej wszakũe od wielkoŝci posiadanych ŝrodk·w 
finansowych. Niezbŉdne jednak jest poĠoũenie nowej nawierzchni chodnikowej na koœcach 
obu alejek spacerowych w obrŉbie kaũdej z jednostek terenowych: ZP-3a, ZP3b, ZP-3c, ZP-
3d, ZP-5a, ZP-5b wraz z obniũeniem do poziomu jezdni krawŉũnik·w chodnika (krawŉũnik 
najazdowy). Sprofilowane rampy krawŉũnikowe zapewniń bezpieczny i bezkolizyjny ruch 
na caĠej dĠugoŝci cińg·w spacerowych.  

Uzasadnione jest takũe poĠoũenie nowego trotuaru na wysokoŝci ul. Bitwy pod Rokitnń, 
gdzie, straszńcy popŉkanymi pĠytami, istniejńcy chodnik prowadzi wprost do nowo 
wzniesionego monumentu, poŝwiŉconego pamiŉci rotmistrza Pileckiego.

Niezaleũnie od powyũszego potrzeba remontu p·Ġnocnego chodnika pozostaje caĠy czas 
aktualna. Podczas planowania tej inwestycji zasadne jest: - sprawdzenie czy nie 
kolidowaĠoby ona z planowanymi przez wsp·lnoty/sp·Ġdzielnie remontami 
fundament·w/elewacji budynk·w, czy teũ ich nadbudowń (np. w przypadku wsp·lnoty Al. 
WP 32 w 2018 roku), co mogĠoby doprowadziĻ do zniszczenia nowo poĠoũonego trotuaru.
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20 lipca 2017 r. opublikowany zostaĠ raport z konsultacji spoĠecznych, kt·ry zawieraĠ 
koncepcjŉ rewitalizacji Al. Wojska Polskiego opracowanń przez firmŉ Abies Architektura 
Krajobrazu (gĠ·wny projektant ðmgr inũ. arch. krajobrazu Barbara Kraus-Galiœska) i 
zapewnienie, ũe budũet na 2017 r. ăobejmie realizacjŉ centralnego cińgu pieszego z 
Ġawkami, koszami i pojemnikami na psie odchodyó. W trakcie konsultacji spoĠecznych 
podkreŝlano, ũe centralne usytuowanie cińgu speĠnia wymogi techniczne nie kolidujńc ze 
strefń przebiegu magistralnych przewod·w infrastruktury technicznej (m.in. kolektor 
ciepĠowniczy). Ponadto projektowana centralna ŝcieũka przebiega w bezpiecznej 
odlegĠoŝci od system·w korzeniowych drzew rosnńcych w Alei. W podsumowaniu raportu 
napisano, ũe ăpozostaĠe elementy koncepcji mogń byĻ realizowane w przyszĠoŝci, w 
zaleũnoŝci od ŝrodk·w przeznaczonych na ten celó. Ŝcieũka ta nie zostaĠa dotńd 
zrealizowana.

Naleũy jak najszybciej doprowadziĻ do zatwierdzenia projektu realizacyjnego centralnego 
cińgu pieszego projektowanego przez firmŉ Abies Architektura Krajobrazu w ramach 
budũetu partycypacyjnego i wybudowaĻ jń. Bŉdzie to zgodne z oczekiwaniami obywateli 
zaangaũowanych w budũet partycypacyjny i porzńdkiem prawnym.

Koncepcja Al.WojskaPolskiego przedstawiona w dniu 24.03.2018 r. w czasie konsultacji 
spoĠecznych zawiera cenne elementy, jak: wyniesienie poziomu poprzecznych ulic 
zapewniajńce cińgĠoŝĻ cińgu pieszego, 

Projekt z budũetu partycypacyjnego zawieraĠ: Opracowanie projektu koncepcyjnego oraz 
dokumentacji wykonawczej przebiegu ŝcieũki centralnej o nawierzchni mineralnej na 
odcinku od ul. Boguckiego do placu Inwalid·w, a nastŉpnie jej realizacja wraz z 
elementami funkcjonalnych form maĠej architektury: nowych Ġawek i koszy na ŝmieci, po 
uprzednim zdemontowaniu istniejńcych fragment·w chodnik·w i placyk·w.

Historyczne zaĠoũenie alei Wojska Polskiego to monumentalna oŝ urbanistyczna Ũoliborza 
wg projektu Antoniego Jawornickiego, zrealizowana po odzyskaniu przez Polskŉ 
niepodlegĠoŝci, z funkcjń upamiŉtnienia chwaĠy orŉũa polskiego, o jednorodnej 
urbanistycznej kompozycji przestrzennej monumentalnego zaĠoũenia zieleni parkowej, z 
centralnie usytuowanym spacerowym cińgiem pieszym wzdĠuũ caĠego zaĠoũenia. Z ww. 
wzglŉd·w niewĠaŝciwe jest dzielenie centralnego pasa zieleni wraz z cińgiem spacerowym 
przebiegajńcym na osi caĠego zaĠoũenia na niewielkie fragmenty o maĠej skali 
przestrzennej i wprowadzanie na ich utwardzonych nawierzchniach: - prowizorycznie 
zadaszonych, prawdopodobnie nowych funkcji festynowo-jarmarcznych (od Cytadeli do 
ul. ŜmiaĠej); - r·ũnych urzńdzeœ do aktywnoŝci sportowo-rekreacyjnej (miŉdzy pl. 
Inwalid·w a pl. Grunwaldzkim).

JEZDNIE I DROGI DLA ROWERĎW

Warto zwr·ciĻ uwagŉ na drogi serwisowe ũeby wykonawcy nie rozorali terenu - AWP jest 
szeroka i nie bŉdzie moũliwoŝci komfortowego dostŉpu od jezdni.

Biorńc pod uwagŉ to co dzieje siŉ teraz- rozjechane trawniki, od razu warto w koncepcji 
przewidzieĻ kt·rŉdy bŉdń siŉ poruszaĻ ekipy firm sprzńtajńcych albo tych wycinajńcych/ 
sadzńcych drzewa. Moũna juũ teraz pomyŝleĻ o zaplanowaniu takich utwardzonych lub w 
inny spos·b wzmocnionych szlak·w (albo miejsc parkingowych np Minister przyjeũdũa 
pod pomnik Pileckiego i gdzie ma siŉ zatrzymaĻ?) aby przy kaũdej koniecznej do 
wykonania pracy nie musieĻ rozjeũdũaĻ zieleni.
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Czy zakĠadajńc wyniesienie nawierzchni jezdni do poziomu chodnik·w, biegnńcych wzdĠuũ 
wspomnianych Ġńcznik·w ðzamiast zastosowania krawŉũnik·w najazdowych / ramp 
krawŉũnikowych ðwziŉto pod uwagŉ np. kwestie odŝnieũania tych odcink·w jezdni, czy 
teũ przejezdnoŝci ul. Feliœskiego przy istniejńcym natŉũeniu ruchu?

Pozytywnie oceniam wyprostowanie zachodniego odcinka p·Ġnocnej jezdni.

Przejazd z WP na Broniewskiego i Ũoliborz PoĠudniowy powinien byĻ zachowany

Infrastruktura drogowa sĠuũńca uspokojeniu ruchu ñw ostatnich latach doszĠo do 
korzystnych zmian w infrastrukturze drogowej na al. Wojska Polskiego. Przedstawiona 
koncepcja zazielenienia wpisuje siŉ w trend dobrych pomysĠ·w na rewitalizacjŉ al. Wojska 
Polskiego. Nowe nasadzenia i system ŝcieũek tworzń przestrzeœ sĠuũńcń wypoczynkowi, 
zwĠaszcza os·b z maĠymi dzieĻmi i opiekun·w ps·w. W tym kontekŝcie uzasadnione 
byĠoby wprowadzenie infrastruktury drogowej sĠuũńcej uspokojeniu ruchu, w celu 
zwiŉkszenia komfortu i bezpieczeœstwa os·b odwiedzajńcych pas zieleni na al. Wojska 
Polskiego. W mojej opinii najbardziej korzystnym, efektywnym a zarazem estetycznym 
rozwińzaniem byĠoby stworzenie skrzyũowaœ z wyniesionń powierzchniń (skrzyũowania z 
wyniesionń tarczń) w obrŉbie skrzyũowaœ innych dr·g dochodzńcych do al. Wojska 
Polskiego, przynajmniej na odcinku pl. Inwalid·wðpl. Grunwaldzki. Obecnie, nagminnie 
zdarza siŉ, ũe pojazdy jadńce al. Wojska Polskiego przekraczajń dozwolonń prŉdkoŝĻ i nie 
zwalniajń przed skrzyũowaniami. W opinii mojej oraz wielu innych mieszkaœc·w, takie 
rozwińzanie jest bardzo poũńdane. Ponadto, warto podkreŝliĻ, ũe doŝwiadczenia chociaũby 
z ğodzi uczń, ũe skrzyũowania z wyniesionń powierzchniń nie stanowiń przeszkody dla 
pojazd·w komunikacji zbiorowej. 

Korzystnym rozwińzaniem byĠoby takũe wprowadzenie ograniczenia prŉdkoŝci do 30 km/h 
w obrŉbie al. Wojska Polskiego.

Planowana zmiana organizacji ruchu, a przede wszystkim wprowadzenie strefy z 
ograniczeniem prŉdkoŝci do 20-30 km ðstrefa taka spowolni ruch i zwiŉkszy 
bezpieczeœstwo.

Popieram planowanń zmianŉ organizacji ruchu, a przede wszystkim wprowadzenie strefy z 
ograniczeniem prŉdkoŝci do 20-30 km/h, kt·ra spowolni ruch i zwiŉkszy bezpieczeœstwo 
uũytkownik·w.

Popieram wprowadzenie strefy pieszej lub strefy ătempo 30ó z ograniczeniem prŉdkoŝci 
do 30 km.

Zatoka autobusowa na pl. Inwalid·wñna ulicy Mickiewicza caĠy czas funkcjonuje zatoka 
autobusowa na pl. Inwalid·w.Jest to rozwińzanie niekorzystne, gdyũ zmniejsza 
przepustowoŝĻ drogiðautobus, kt·ry moũe przewieŧĻ wiŉkszń liczbŉ pasaũer·w traci czas 
na wjazd i wyjazd zatoki, a w korku samochody osobowe zajmujń miejsce autobusu, 
korzystajńc z jego postoju w zatoce autobusowej.W okolicy, w tym na ulicy Mickiewicza 
funkcjonujń juũ przystanki autobusowe bez zatok ðw opinii wielu mieszkaœc·w jest to 
rozwińzanie sprawdzone i korzystne, zwĠaszcza w sytuacjach takich jak poranny szczyt 
komunikacyjny, gdyũ faworyzuje komunikacjŉ zbiorowń. Ponadto,odzyskanń w ten spos·b 
przestrzeœ moũna przeznaczyĻ na poszerzenie chodnika i odpowiednio nowe nasadzenia.

WpuŝciĻ fragment WisĠostrady w tunel aby uzyskaĻ piŉkny park majńcy swń kontynuacjŉ z 
fosy aũ do WisĠy. 38
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INNE UWAGI

Monumentalna oŝ urbanistyczna Ũoliborza, aleja Wojska Polskiego, wymaga jak najszybciej 
rewitalizacji ðze wzglŉdu na wieloletnie zaniedbania, a takũe zniszczenia, jakich dokonaĠ w 
2017 roku wykonawca remontu jezdni. Dlatego oczekujemy na rewitalizacjŉ w jak 
najszybszym terminie projektu z budũetu partycypacyjnego pt. Rewitalizacja Alei Wojska 
Polskiego, podobnie jak i mieszkaœcy, kt·rzy w 2016 roku oddali gĠos na ww. zwyciŉski 
projekt. Zgodnie z zasadami budũetu projekt ten powinien byĻ realizowany w 2017 roku.

Projekt z budũetu partycypacyjnego zawieraĠ ideŉ koncepcji i kierunk·w rewitalizacji 
zielonego pasa na osi ale Wojska Polskiego na caĠej jej dĠugoŝci, kt·ra poprzedzona byĠa 
konsultacjami spoĠecznymi. ZostaĠo to przeprowadzone w 2017 roku i rezultaty ZDM 
przedstawiĠ we wrzeŝniu 2017.

W zwińzku z powyũszym prosimy o niezwĠoczne podjŉcie prac realizacyjnych zgodnie z 
projektem ăRewitalizacja Alei Wojska Polskiegoó

Przedstawiona przez ZZW idea intensywnego zagospodarowania zieleni w alei Wojska 
Polskiego jest bardzo trafna i od dawna oczekiwana przez mieszkaœc·w. Poniewaũ projekt 
z budũetu partycypacyjnego, z uwagi na dostŉpne finansowanie byĠ ograniczony, to 
logiczne wydaje siŉ, ũe plany ZZW powinny dotyczyĻ kolejnych prac uzupeĠniajńcych, kt·re 
sń nieodzowne w przestrzeni alei Wojska Polskiego. Prosimy jednak, aby ZZW zapoznaĠ siŉ 
ze szczeg·Ġami projektu realizacyjnego z budũetu partycypacyjnego, tak, aby te prace byĠy 
zsynchronizowane.

W wyniku podjŉcia przez Zarzńd Dr·g Miejskich praz nad rewitalizacjń projektu po 
przeprowadzonych konsultacjach powstaĠa kompleksowa koncepcja rewitalizacji caĠoŝci 
alei. Dalsza prace zostaĠy niestety wstrzymane, a w chwili obecnej nie jest jasne, kt·ra 
jednostka Urzŉdu M. St. Warszawy, jest odpowiedzialna za jego realizacjŉ.

Postulowany zakres prac, biorńc pod uwagŉ choĻby koszty materiaĠowe (koszt 1 mb
krawŉũnika ok. 100 zĠ; koszt 1 m2 powierzchni wyĠoũonej pĠytami chodnikowymi ok. 50 zĠ) 
pocińgaĠby za sobń Ġńczne wydatki wyraũajńce siŉ w kaũdym wypadku kwotń 
siedmiocyfrowń, co dotychczas stanowiĠo przesĠankŉ do odraczania rozpoczŉcia inwestycji. 
Ŝrodki przeznaczone w ramach Budũetu Partycypacyjnego dajń szansŉ na rozpoczŉcie 
etapowej realizacji kompleksowej rewitalizacji Al. Wojska Polskiego.

Wnioskujŉ o optyczne zneutralizowanie niecentrycznego usytuowania pomnika Czynu 
Zbrojnego Polonii Amerykaœskiej (przesuniŉty w stosunku do osi alei w stronŉ 
poĠudniowej jezdni al. WP 56).

Popieramy objŉcie pracami rewitalizacyjnymi caĠego zaĠoũenia alei Wojska Polskiego od 
Cytadeli do placu Grunwaldzkiego.

Historyczne zaĠoũenie miasta-ogrodu Ũoliborza jest najwĠaŝciwszń przestrzeniń da realizacji 
pierwszych caĠoŝciowych projekt·w ZZW, kt·rych jednym z element·w jest rewitalizacja 
historycznego zaĠoũenia urbanistycznego alei Wojska Polskiego. Ze swojej strony 
deklarujemy chŉĻ staĠej wsp·Ġpracy.

Przede wszystkim ze wzglŉdu na unikalny, zabytkowy charakter przestrzeni naleũy uzyskaĻ 
wytyczne konserwatora do pracy nad projektem koncepcyjnym.
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Historyczne zaĠoũenie alei Wojska Polskiego to monumentalna oŝ urbanistyczna Ũoliborza 
wg projektu Antoniego Jawornickiego, zrealizowana po odzyskaniu przez Polskŉ 
niepodlegĠoŝci, z funkcjń upamiŉtnienia chwaĠy orŉũa polskiego, o jednorodnej 
urbanistycznej kompozycji przestrzennej monumentalnego zaĠoũenia zieleni parkowej, z 
centralnie usytuowanym spacerowym cińgiem pieszym wzdĠuũ caĠego zaĠoũenia. Z ww. 
wzglŉd·w niewĠaŝciwe jest dzielenie centralnego pasa zieleni wraz z cińgiem spacerowym 
przebiegajńcym na osi caĠego zaĠoũenia na niewielkie fragmenty o maĠej skali 
przestrzennej i wprowadzanie na ich utwardzonych nawierzchniach: - prowizorycznie 
zadaszonych, prawdopodobnie nowych funkcji festynowo-jarmarcznych (od Cytadeli do 
ul. ŜmiaĠej); - r·ũnych urzńdzeœ do aktywnoŝci sportowo-rekreacyjnej (miŉdzy pl. 
Inwalid·w a pl. Grunwaldzkim). Jest to kierunek caĠkowicie sprzeczny z zabytkowym 
charakterem tej przestrzeni, jej historycznej funkcji oraz bezpoŝredniego sńsiedztwa 
istniejńcych pomnik·w. Spowoduje to degradacjŉ jej monumentalizacji skali i znaczenia 
dla wartoŝci kulturowych.

Wnioskujŉ o optyczne zneutralizowanie niecentrycznego usytuowania pomnika Czynu 
Zbrojnego Polonii Amerykaœskiej (przesuniŉty w stosunku do osi alei w stronŉ 
poĠudniowej jezdni Al. WP 56).

Warto pamiŉtaĻ ũe Targ Ŝniadaniowy to wydarzenie komercyjne, kt·re budzi niechŉĻ 
czŉŝci mieszkaœc·w. Ze zdziwieniem zauwaũyĠem, ũe w projekcie mamy wyznaczonń 
przestrzeœ targowń ze stoiskami. Istniejacedziŝ zagospodarowanie przestrzeni wynika z 
tego, ũe w miejscu tym byĠ kiedyŝ... parking samochodowy. W projekcie powstaĠym 
podczas konsultacji spoĠecznych ten fragment WP wyglńda duũo ciekawiej, w projekcie 
ZZW mamy do czynienia z wybetonowanym placem - powinno byĻ wiŉcej zieleni.

Idńc dalej na zach·d - trakt biegnńcy ŝrodkiem alei na projekcie "wchodzi" w istniejńcy na 
skarpie plac zabaw. Nie wiem, czy to jakaŝ pomyĠka projektowa, ale nie w tym rzecz chyba, 
ũeby zmniejszyĻ plac zabaw?

Radykalne przybliũenie do frontowej elewacji ðw zwińzku z nowo wytyczonym 
przebiegiem pasa ulicznego ðruchu koĠowego pojazd·w (w tym autobus·w), ze 
wszystkimi tego negatywnymi dla stanu technicznego budynku skutkami.

Wobec faktu, ũe koncepcja ZZW zazielenienia al. WP nawińzuje do wariantu, 
przewidujńcego wyprostowanie p·Ġnocnej jezdni al. WP, W razie wystńpienia szk·d, 
bŉdńcych nastŉpstwem utrzymania w mocy powyũszej opcji i w konsekwencji, realizacji 
inwestycji drogowej w ksztaĠcie prezentowanym w mpzp Ũoliborza Historycznego i 
powielonym w koncepcji Centrum Lokalnego oraz w projekcie mpzp Ũoliborza 
PoĠudniowego, Zarzńd WM al. WP 56 zachowuje sobie prawo do wystŉpowania z 
roszczeniami o charakterze prawnym i finansowym wobec podmiot·w za zaistnienie 
takiego stanu rzeczy odpowiedzialnych.

Nie otrzymaliŝmy informacji jakie dziaĠania poza kwestiami regulacji ruchu (przejŝcia dla 
pieszych, strefa ograniczenia prŉdkoŝci), dwoma ŝcieũkami, wycinkń drzew i nasadzeniami 
krzew·w bŉdń realizowane.

Oczekiwalibyŝmy informacji jaki bŉdzie harmonogram prac, ze szczeg·lnym 
uwzglŉdnieniem rob·t planowanych na 2018 rok.

W zwińzku ze zmianń warunk·w realizacji projektu pt.: ăRewitalizacja Alei Wojska 
Polskiegoó proszŉ o harmonogram prac, ze szczeg·lnym uwzglŉdnieniem rob·t 
planowanych na 2018 rok.

40



UWAGI Z DRUGIEGO 
ETAPU KONSULTACJI
- al. Wojska Polskiego

Prosimy o rozwaũenie montaũu instalacji nawadniajńcej.

Deklarowanń przez ZDM przyczynń odrzucenia projektu jest naĠoũenie siŉ terminu 
ewentualnego remontu p·Ġnocnego chodnika na okres wymiany istniejńcej sieci gazowej, 
biegnńcej pod tymũe chodnikiem. Wg najnowszych informacji, uzyskanych od firmy JT 
Projekt (przygotowujńcej projekt przebudowy sieci) istnieje szansa na wykonanie rob·t 
jeszcze w bieũńcym, 2017 roku.

Ze wzglŉdu na szczupĠoŝĻ przyznanych ŝrodk·w (262000 zĠ) za priorytetowe uznaĻ 
wypada: Rekultywacjŉ trawnik·w i dokonanie nowych nasadzeœ, w liniach wyznaczanych 
przez istniejńce szpalery, przy zachowaniu maksymalnej ochrony juũ rosnńcych, 
kilkudziesiŉcioletnich drzew i objŉciu ich opiekń dendrologicznń/arborystycznń. Majńc na 
uwadze, ũe tylko ekosystem dorodnego, wyroŝniŉtego drzewa przynosi wszystkie korzyŝci 
z niego pĠynńce (absorpcja zanieczyszczeœ, regulacja temperatury i ochrona przed zbytnim 
nasĠonecznieniem, retencja w·d opadowych, ochrona przed haĠasem) naleũaĠoby 
dokonywaĻ nasadzeœ zastŉpczych wyĠńcznie okazami o kilkumetrowej wysokoŝci.

Do rozwaũenia pozostaje opcja potraktowania kt·regoŝ z obszar·w jednostek terenowych 
(np. ZP-3b) jako wyĠńczonego z ăuũytkowaniaó przez czworonogi, a przeznaczonego dla 
rodzic·w z maĠymi dzieĻmi.

Zar·wno w mpzp Ũoliborza Historycznego, jak i projekcie MPZP Ũoliborza PoĠudniowego 
brak jest zupeĠnie odniesieœ do danych empirycznych, dotyczńcych faktycznego natŉũenia 
ruchu koĠowego w obrŉbie pl. Grunwaldzkiego (a wiŉc i al. WP) i zwińzanej z tym emisji 
zanieczyszczeœ, oraz estymacji tych parametr·w w wypadku realizacji planowanych 
przeksztaĠceœ, przynoszńcych w efekcie negatywne dla zdrowia mieszkaœc·w 
konsekwencje (koncentracja szkodliwych zwińzk·w/stopnia zanieczyszczeœ, haĠas, 
drgania).

Relacja ŝcisĠej wsp·Ġzaleũnoŝci wińũe tematy dobroczynnej roli, jakń odgrywa zieleœ 
miejska (absorpcja zanieczyszczeœ, regulacja temperatury i ochrona przed zbytnim 
nasĠonecznieniem , retencja w·d opadowych i intercepcja wody przez roŝlinnoŝĻ, 
ekranowanie przed haĠasem) oraz negatywnymi konsekwencjami likwidacji drzew, 
krzew·w i trawnik·w na odcinku al. WP dobiegajńcym do pl. Grunwaldzkiego i w rejonie 
samego pl. Grunwaldzkiego. 

Na grafice obrazujńcej plany zazielenienia al. Wojska Polskiego brak jest legendy, co 
utrudnia interpretacjŉ postulowanych zmian.

Nie jest jasne np. co oznaczajń ũ·Ġte pasy, stanowińce tĠo dla wewnŉtrznych (patrzńc osi 
alei) szpaler·w drzew.

Koncepcja zazielenienia al. WP, podlegajńc konsultacjom spoĠecznym, skierowane jest 
takũe do nieprofesjonalist·w, stńd wskazane byĠoby na przykĠad posĠuũenie siŉ przy opisie 
zamierzeœ w zakresie nasadzeœ/dosadzeœuzupeĠniajńcych/zastŉpczych klasyfikacjń 
przyjŉtń w Standardach ksztaĠtowania zieleni Warszawy (paŧdziernik 2016r.) (podziaĠ na 
cztery klasy wielkoŝci drzew), charakterystykń gatunk·w i odmian drzew do sadzenia w 
r·ũnych warunkach siedliskowych itp.

Aleja Wojska Polskiego wymaga jak najszybciej rewitalizacji, ze wzglŉdu na wieloletnie 
zaniedbania, zĠy stan roŝlinnoŝci, brak odpowiedniej infrastruktury dla pieszych oraz os·b 
korzystajńcych z tej przestrzeni w celach rekreacyjnych. Projekt z budũetu 
partycypacyjnego pt. Rewitalizacja Alei Wojska Polskiego, powinien zostaĻ wykonany do 
koœca 2017 roku czego oczekujń wszyscy mieszkaœcy tego obszaru oraz osoby, kt·re na 
niego gĠosowaĠy. Dodam, ũe byĠ to najlepiej oceniony projekt przez mieszkaœc·w w 2016 
roku w tym okrŉgu na Ũoliborzu.
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Proponowane rozwińzania projektowe zostaĠy oparte na kilku podstawowych ideach:

Å Wzmocnienie i renowacja istniejńcych, alejowych nasadzeœulicznych. Do 

kontynuacji, uzupeĠnienia lub renowacji nasadzeœalejowych wzdĠuũ ulic zaproponowano 

gatunki i odmiany drzew, kt·re sń obecnie gatunkiem dominujńcym w nasadzeniachna 

danej ulicy lub jej czŉŝci. Wyjńtkiem sń szybkorosnńce i Ġamliwe gatunki, takie jak klony 

jesionolistne i topole stwarzajńce, jako okazy dorosĠe, zagroũenie podczas silnych wiatr·w. 

W miejscach gdzie wystŉpujń drzewa tego gatunku proponowana jest ich sukcesywna 

wymiana na inne gatunki, odpowiednie dla nasadzeœulicznych.

Å ğńczenie przestrzeni publicznych w sieĻ zielonych teren·w rekreacyjnych. 

Fragmenty i mniejsze obszary teren·w zieleni zostaĠy funkcjonalnie poĠńczone w obszary 

spacerowo-rekreacyjne o wiŉkszej intensywnoŝci i cińgĠoŝci. Zaproponowano dla nich 

ăscenariuszeó uũytkowe poprzez rozmieszczenie funkcji rekreacyjnych dla r·ũnych kategorii 

wiekowych. PoĠńczenie funkcjonalne drobnych obszar·w zieleni pozwoli nazwiŉkszenie ich 

funkcjonalnoŝci, a co za tym idzie wzmocnienie intensywnoŝci ich uũytkowania przez 

mieszkaœc·w. Scalenie tych teren·w bŉdzie miaĠo wpĠyw na zwiŉkszenie ich znaczenia 

uũytkowego jako elementu zielonej infrastruktury miasta.

Å Wprowadzenie r·ũnorodnoŝci funkcjonalnej i przestrzennej w cińgi uliczne.W 

miejscach, w kt·rych byĠo to moũliwe zaproponowano przestrzenie miejskie o 

r·ũnorodnych funkcjach i charakterystycznym wyglńdzie, wzmacniajńce lokalnń toũsamoŝĻ 

miejsc i nadajńce im indywidualny charakter. Bŉdń to przestrzenie pozwalajńce na 

interakcje sńsiedzkie, czy spotkania ze znajomymi, miejsca, kt·re stworzń centra lokalne 

o r·ũnorodnej skali. Do uzyskania tego celu, wniekt·rych lokalizacjach wykorzystano 

istniejńcy rozproszony handel, czy teũ wejŝcia w przestrzenie parkowe. Tereny te zostaĠy 

odpowiednio wyposaũone w nowe nawierzchnie, elementy maĠej architektury 

i charakterystyczne dla miejsca rozpoznawalne nasadzenia. 

Å Minimalizacja koszt·w utrzymania zieleni. W koncepcji zaproponowano wymianŉ jak 

najwiŉkszej iloŝci trawnik·w, kt·re wymagajń szczeg·lnie w sezonie letnim intensywnej 

pielŉgnacji, na Ġanowe nasadzenia krzew·w i bylin okrywowych lub na Ġńki kwietne, kt·re 

majń pod tym wzglŉdem mniejsze zapotrzebowanie. Zaproponowane nasadzenia sń teũ 

bardziej odporne na miejskie warunki klimatyczne. Opr·cz oczekiwanego zmniejszenia 

nakĠad·w na pielŉgnacjŉ, efektem powinno byĻ zaaranũowanie bardziej interesujńcych pod 

wzglŉdem doboru gatunk·w i estetyki miejskich teren·w zieleni, wzbogacenie 

bior·ũnorodnoŝci przestrzeni ulicy istworzenie nowych siedlisk dla owad·w (np. zapylaczy) 

oraz mniejszych zwierzńt, w tym ptak·w. 

Å Wykorzystanie naturalnych proces·w ekologicznych w pielŉgnacji teren·w 

zielonych, poprzez odpowiednie dobory gatunkowe. Podstawowym celem tego zaĠoũenia 

jest eliminacja uũycia ŝrodk·w chemicznych i nawoz·w sztucznych przy pielŉgnacji 

nasadzeœ. Dodatkowń korzyŝciń byĠoby dalsze obniũenie koszt·w eksploatacji.
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Ulica SĠowackiego jest waũnń ulicń w ukĠadzie kompozycyjnym Parku Ũeromskiego i Placu 

Wilsona, kontynuujńcń ich oŝ kompozycyjnń. Jest to takũe waũna arteria komunikacyjna 

Ġńczńca stary Ũoliborz z Bielanami i Marymontem.

Projekt koncepcyjny dla tej ulicy przewiduje dodatkowe nasadzenia jesionu wyniosĠego, 

kt·ry jest obecnie jednym z dominujńcych gatunk·w w tej przestrzeni. Okazy chore i 

zagraũajńce bezpieczeœstwu powinny byĻ, poszczeg·Ġowych ekspertyzach 

dendrologicznych, poddane zabiegom pielŉgnacyjnym, a niekt·re z nich usuniŉte i 

wymienione.

Zachodni kraniec ulicy SĠowackiego, zaprojektowano wok·Ġ wŉzĠa komunikacyjnego tak, 

aby uĠatwiĻ przesiadki pomiŉdzy roũnymi ŝrodkami komunikacyjnymi i jednoczeŝnie 

stworzyĻ przestrzeœ miejskń przyjaznń pieszym. Przestrzeœ po p·Ġnocno-zachodniej stronie 

ulicy SĠowackiego, pomiŉdzy przystankami tramwajowymi, przystankami autobusowymi i 

wejŝciem do metra, zaprojektowano w formie placu miejskiego. Pomiŉdzy placem 

abudynkami na p·Ġnoc od pŉtli wzmocnione zostaĠy istniejńce nasadzenia tak, aby 

stworzyĻ pas zieleni buforowej. Po drugiej stronie ulicy takũe zaproponowano stworzenie 

przestrzeni miejskiej pozwalajńcej nawybudowanie maĠych pawilon·w handlowych i 

wprowadzenie sezonowych stoisk z warzywami iowocami.

W czŉŝci ŝrodkowej ulicy proponowana jest intensyfikacja alejowego charakteru nasadzeœ

jesionu wyniosĠego przez dodanie nowych okaz·w wzdĠuũ pierzei p·Ġnocnej, pomiŉdzy 

fasadami budynk·w i torami tramwajowymi. Tutaj takũe w miejscach, gdzie jest to moũliwe 

zaprojektowano obsadzenie krawŉdzi strefy torowiska tramwajowego ũywopĠotami z irgi 

bĠyszczńcej (Cotoneasterlucidus).

W p·Ġnocno- wschodniej czŉŝci terenu opracowania zaproponowano rewitalizacjŉ 

przestrzeni przy Urzŉdzie Dzielnicy Ũoliborz, kt·rej zaĠoũeniem jest uporzńdkowanie 

przestrzeni placu. W koncepcji ujednolicono go poprzez wprowadzenie nowej nawierzchni 

oraz wzmocniono jego rangŉ dodajńc naziemne przejŝcie dla pieszych na wysokoŝci 

urzŉdu. To rozwińzanie speĠni od lat wysuwane postulaty mieszkaœc·w i ostatecznie bardzo 

poprawi funkcjonowanie komunikacji pieszej na placu. Obecne w tym miejscu funkcje 

handlu i usĠug zostaĠyby zachowane i skupione w gĠŉbi przestrzeni pomiŉdzy budynkiem 

urzŉdu a Merkurym. Formalny charakter przestrzeni zostaĠby podkreŝlony poprzez 

nasadzenie boskietu z lipy holenderskiej ôPallidaõ (Tilia europeaôPallidaõ).

Na p·Ġnocno - wschodnim kraœcu ul. SĠowackiego, przedstawiono wersjŉ projektu 

zakĠadajńcń przeniesienie istniejńcego przystanku tramwajowego na ŝrodek Placu Wilsona 

(stworzenie wŉzĠa przesiadkowego po usuniŉciu jezdni Ġńczńcej ulicŉ Mickiewicza i ulicŉ 

SĠowackiego). Miejsce pozostawione po przystanku przeznaczono nadodatkowe 

nasadzenia jesion·w wyniosĠych i roŝlinnoŝci niskiej.

UkĠad drogowy

Za punkt wyjŝcia do projektowania ukĠadu drogowego i infrastruktury pieszej oraz 

rowerowej ulicy SĠowackiego zaadaptowano projekt przebudowy ulicy otrzymany od 

zarzńdcy drogi tj. Zarzńdu Dr·g Miejskich w Warszawie. Zewzglŉdu na przewidywany bliski 

termin realizacji tego projektu przyjŉto ujŉte w nim rozwińzania jako stan istniejńcy. 
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Wzmocnienie i renowacja istniejńcych, alejowych nasadzeœulicznych. Do kontynuacji, 

uzupeĠnienia lub renowacji nasadzeœalejowych wzdĠuũ ulic zaproponowano gatunki i odmiany 

drzew, kt·re sń obecnie gatunkiem dominujńcym w roŝlinnoŝci na danej ulicy lub jej czŉŝci. 

Wyjńtkiem sń szybko rosnńce iĠamliwe gatunki takie jak klon srebrzysty, topola biaĠa, topola 

czarna itp. stwarzajńce jako okazy dorosĠe zagroũenie podczas silnych wiatr·w. W miejscach 

gdzie wystŉpujń nasadzenia alejowe wykonane z tych gatunk·w drzew, proponowana jest 

wymiana caĠych nasadzeœna inne gatunki, odpowiednie dla nasadzeœulicznych.

Wzmocnienie nadrzŉdnoŝci ruchu pieszego nad ruchem samochodowym i rowerowym.W 

projekcie zastosowano ochronŉ pieszych jako ănajsĠabszychó uũytkownik·w przestrzeni ulicznych 

iniewyodrŉbnienie, na przykĠad nowych ŝcieũek rowerowych kosztem przestrzeni pieszej. 

ğńczenie przestrzeni publicznych w sieĻ zielonych teren·w rekreacyjnych.Fragmenty i mniejsze 

obszary teren·w zieleni zostaĠy funkcjonalnie poĠńczone ăwzmocnionymió przejŝciami dla 

pieszych wwiŉksze obszary spacerowo - rekreacyjne. Zaproponowano dla nich ăscenariuszeó 

uũytkowe poprzez rozmieszczenie r·ũnorodnych funkcji rekreacyjno-sportowych dla r·ũnych 

kategorii wiekowych. PoĠńczenie funkcjonalne mniejszych obszar·w teren·w zieleni pozwoli na 

wzmocnienie intensywnoŝci ich uũytkowania przez mieszkaœc·w oraz zwiŉkszy znaczenie tych 

teren·w jako waũnego elementu zielonej infrastruktury miasta. Wzmocniono teũ cińgĠoŝĻ zieleni 

przyulicznej wystŉpujńcej wzdĠuũ jezdni jak i torowiska.

Wprowadzenie r·ũnorodnoŝci funkcjonalnej i przestrzennej w cińgi uliczne.W miejscach, w 

kt·rych byĠo to moũliwe zaproponowano przestrzenie miejskie o r·ũnorodnych funkcjach i 

charakterystycznym wyglńdzie, wzmacniajńce lokalnń toũsamoŝĻ miejsc i nadajńce im 

indywidualny charakter. Bŉdń toprzestrzenie spotkaœ sńsiad·w i znajomych, kt·re stworzń centra 

lokalne o r·ũnorodnej skali. Wniekt·rych lokalizacjach wykorzystano do tego pasy zieleni 

rozdzielajńce dwie jezdnie drogowe, winnych skrzyũowania ulic z waũnymi lokalnie usĠugami. 

Rozmieszczono na nich r·ũnorodne funkcje rekreacyjne, sportowe, handlowe albo po prostu 

stworzono maĠe place miejskie.

Minimalizacja koszt·w utrzymania zieleni.Zaproponowano wymianŉ jak najwiŉkszej iloŝci 

trawnik·w, kt·re wymagajń szczeg·lnie w sezonie letnim intensywnej pielŉgnacji, na Ġanowe 

nasadzenia krzew·w ibylin okrywowych lub na Ġńki kwietne, kt·rych pielŉgnacja jest mniej 

intensywna. Zaproponowane nasadzenia sń teũ bardziej odporne na miejskie warunki 

klimatyczne. Opr·cz oczekiwanego zmniejszenia nakĠad·w na pielŉgnacjŉ, efektem powinno byĻ 

stworzenie bardziej interesujńcych pod wzglŉdem doboru gatunk·w i estetyki, miejskich teren·w 

zieleni. Tego typu nasadzenia zwiŉkszń bior·ũnorodnoŝĻ gatunkowń i siedliskowń przestrzeni 

ulicy.

Wykorzystanie naturalnych proces·w ekologicznych w pielŉgnacji teren·w zieleni,poprzez 

odpowiednie dobory gatunkowe. Podstawowym celem tego zaĠoũenia jest eliminacja uũycia 

ŝrodk·w chemicznych i nawoz·w sztucznych przy pielŉgnacji nasadzeœ. Dodatkowń korzyŝciń 

byĠoby dalsze obniũenie koszt·w eksploatacji.

W cińgu ulicy Mickiewicza moũna wyodrŉbniĻ charakterystyczne odcinki:

Od wiaduktu przy Dworcu Gdaœskim do placu Inwalid·w

Plac Inwalid·w - plac Wilsona

Od placu Wilsona do ulicy Potockiej

Odcinek od ulicy Potockiej do wiaduktu nad Trasń Armii Krajowej
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Odcinek 1 ulicy Mickiewicza jest otoczony zwartń zabudowń wielorodzinnych budynk·w z 

lat 30-tych. Ma charakter typowo miejski. Jest on obsadzony szpalerami jesiona

pensylwaœskiego. W projekcie proponuje siŉ uzupeĠnienie alei w miejscach, gdzie okazy 

starsze zostaĠy usuniŉte lub wczeŝniej posadzono inne gatunki lub odmiany (ôGlobosumõ). W 

przyszĠoŝci naleũaĠoby zastanowiĻ siŉ nad kompleksowń wymianń caĠoŝci alei na tym 

odcinku, aby zapobiec zatarciu siŉ charakteru nasadzeœprzy stopniowym wprowadzaniu 

mĠodych drzew, szczeg·lnie pousuniŉciu okaz·w starszych, chorych i zagraũajńcych 

bezpieczeœstwu.

Strome skarpy wiaduktu przy Dworcu Gdaœskim zaproponowano obsadziĻ ozdobnymi 

krzewami okrywowymi oraz Ġanami Ġńki kwietnej, co umoũliwi zmniejszenie nakĠad·w na ich 

pielŉgnacjŉ, a takũe pozwoli nauatrakcyjnienie skarp. W sńsiedztwie chodnika pozostawiono 

3,5 - metrowy pas trawnika z myŝlń owĠaŝcicielach ps·w i ich podopiecznych.

Po stronie wschodniej - bardziej cienistej, pod istniejńcymi duũymi drzewami zaprojektowano 

nasadzenia z cebul ozdobnych w trawnikach oraz trawniki ekstensywne.

Po zachodniej stronie ulicy Mickiewicza, przy skrzyũowaniu z ul. Zajńczka zaproponowano 

stworzenie niewielkiej przestrzeni miejskiej ze specjalnie zaprojektowanym maĠym 

pawilonem handlowym, w kt·rym zostanń zlokalizowane funkcje obecnie istniejńcego kiosku 

istraganu warzywnego. Dodatkowo pod istniejńcymi duũymi drzewami, kt·re obecnie rosnń 

w nawierzchni pojawiń siŉ elementy maĠej architektury, jak Ġawki do wypoczynku, kosze na 

ŝmieci.

WzdĠuũ pierzei zachodniej, na odcinku pomiŉdzy ulicń Zajńczka i placem Inwalid·w, 

zaproponowano przeniesienie nawierzchni pieszej spod fasad budynk·w bliũej jezdni, co 

pozwoli na stworzenie strefy buforowej pomiŉdzy chodnikiem a budynkami, lepszy dostŉp 

do miejsc parkingowych oraz ciekawsze usytuowanie ogr·dk·w kawiarnianych. 

Prowadzńca przez wiadukt nad Dworcem Gdaœskim dwukierunkowa droga dla rower·w, 

zar·wno po wschodniej izachodniej stronie, po przekroczeniu ul. Zajńczka przechodzi w cińg 

pieszo rowerowy. Nastŉpnie jest kontynuowana ponownie jako dwukierunkowa droga dla 

rower·w po stronie zachodniej ulicy Mickiewicza.

Projekt przewiduje zintensyfikowanie uũytkowania placu Inwalid·wpoprzez: 

ÅWzmocnienie funkcjonalnego poĠńczenia placu z Alejń Wojska Polskiego maĠymi placami 

pieszo - jezdnymi;

ÅPoĠńczenie jego dw·ch czŉŝci rozdzielonych dwoma jezdniami ulicy Mickiewicza 

dodatkowymi przejŝciami dla pieszych; 

ÅWprowadzenie dodatkowych nasadzeœ bylinowych wydzielajńcych centralny trawnik/Ġńkŉ 

rekreacyjnń;

ÅWprowadzenie maĠego pawilonu kawiarnianego przeznaczonego dla najemcy, kt·ry takũe 

zadbaĠby oodpowiedni program spoĠecznoðkulturalny, czy usĠugowy,

ÅPozwoli to na przeksztaĠcenie placu Inwalid·w w centralny element systemu teren·w 

zieleni w tej czŉŝci Ũoliborza.

ÅNa osi placu Inwalid·w, wzdĠuũ ul. Mickiewicza utrzymano strzyũony trawnik w celu 

podkreŝlenia gĠ·wnej osi widokowej. 
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Odcinek 2 Na tym odcinku nastńpiĠo zawŉũenie jezdni z ukĠadu 2x1 na 1x1. Generalnie ukĠad 

krawŉũnik·w nie ulegĠ zmianie. W dotychczasowej szerokoŝci ulicy pojawiĠy siŉ miejsca 

postojowe w ukĠadzie r·wnolegĠym postronie wschodniej oraz dwukierunkowa ŝcieũka 

rowerowa zlokalizowana po stronie zachodniej.

Na tym odcinku proponuje siŉ wzmocnienie pas·w zieleni zlokalizowanej pod pierzejami 

budynk·w nowymi nasadzeniamiz krzew·w ozdobnych i roŝlin cebulowych w trawnikach 

pod istniejńcymi drzewami. 

Projekt przewiduje przeksztaĠcenie centralnej czŉŝci placu Wilsona w wŉzeĠ przesiadkowy 

poĠńczony przejŝciem podziemnym ze stacjń metra. ByĠoby to moũliwe przy likwidacji jezdni 

przechodzńcej przez jego ŝrodek, likwidacji przystank·w tramwajowych i autobusowych 

okalajńcych plac oraz stworzeniu na jego ŝrodku placu pieszego zlekkimi pawilonami 

usĠugowo-kawiarnianymi (np. informacja turystyczna) oraz przystankiem tramwajowo-

autobusowym poĠoũonym centralnie. Koncepcja zakĠada utworzenie wsp·lnego pasa ruchu 

dla autobus·w przyspieszonych i tramwaj·w. Plac w centrum byĠby poĠńczony z okalajńcymi 

go terenami za pomocń dodatkowych trzech przejŝĻ pieszych. ZakĠada siŉ iũ proponowany 

od wielu lat parking podziemny przy stacji metra bŉdzie wpeĠni funkcjonalny. 

Zaproponowany projekt pozwoli na zamianŉ charakteru placu z wŉzĠa ruchu 

samochodowego na przestrzeœ miejskń przyjaznń pieszym. W projekcie zachowano 

lokalizacjŉ istniejńcego wejŝcia do Parku Ũeromskiego. Na granicy miedzy Parkiem 

Ũeromskiego a placem proponowane sń nasadzenia, kt·re majń zazadanie wywoĠaĻ u 

uũytkownik·w tej przestrzeni wraũenie ăprzenikania siŉó placu wraz z parkiem.

Planowana jest stopniowa wymiana drzewostanu okalajńcego plac w celu ujednolicenia 

charakteru nasadzeœ. 

Odcinek 3, od placu Wilsona do ulicy Potockiej charakteryzuje siŉ cińgle zwartń zabudowń 

miejskń po obu stronach ulicy, jednakũe zmieniajńcń siŉ z budynk·w wielorodzinnych w 

domy jednorodzinne. Tutaj r·wnieũ zaprojektowano zawŉũenie jezdni tak jak na poprzednim 

odcinku. Dwukierunkowa droga dla rower·w poprzekroczeniu placu Wilsona jest 

kontynuowana po stronie zachodniej torowiska. Taka jej lokalizacja pozwala nabezkolizyjny 

przebieg. W ten spos·b omijana jest koniecznoŝĻ przekraczania ŝcieũki przez parkujńce 

samochody jak i autobusy podjeũdũajńce na przystanki. Zawŉũenie pozwoliĠo na stworzenie 

r·wnolegĠych miejsc postojowych po wschodniej stronie ulicy, oddzielonych od siebie 

nasadzeniamiz krzew·w ozdobnych oraz drzew. 

Proponowana jest wymiana istniejńcej nawierzchni torowiska na trawiastń oraz obsadzenie 

torowiska po jego obydwu stronach ũywopĠotami z irgi bĠyszczńcej lub innego gatunku 

odpornego na warunki uliczne.

Pod nowymi nasadzeniamidrzew projektowana jest wymiana trawnik·w na krzewy 

okrywowe, kt·re pozwolń nadodatkowe oddzielenie chodnik·w od cińg·w jezdnych. Naleũy 

rozpatrzyĻ zamontowanie dodatkowego oŝwietlenia chodnik·w, gdyũ latem gŉste korony 

drzew zasĠaniajń ŝwiatĠo przyulicznych latarni ustawionych wzdĠuũ jezdni.

Ze wzglŉdu na wystŉpowanie na tym odcinku top·l czarnych ôItalicaõ bŉdńcych w zĠej 

kondycji i w stanie zdrowotnym zagraũajńcym bezpieczeœstwu uũytkownik·w drogi i 

chodnik·w, proponuje siŉ ich wymianŉ najesiony. 
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Odcinek 4, pomiŉdzy ulicń Potockń a wiaduktem nad Trasń Armii Krajowejma 

zasadniczo inny charakter niũ wczeŝniejsze. Dominuje tu otwarta zabudowa blokowa. Pierzeje 

ulicy sń odsuniŉte i czŉsto silnie niezdefiniowane. Przestrzenie pomiŉdzy budynkami a 

cińgiem jezdnym pozwalajń na wprowadzenie nasadzeœbuforowych o bardziej swobodnym, 

parkowym charakterze. UkĠad drogowy kontynuuje rozpoczŉte na poprzednich odcinkach 

zawŉũenie. Drogŉ dla rower·w zlokalizowano po zachodniej stronie pasa rozdzielajńcego 

jezdnie, zaŝ powschodniej stronie ulicy wygospodarowano miejsce na r·wnolegĠe miejsca 

postojowe. 

Na tym odcinku proponuje siŉ wykorzystanie juũ istniejńcych nasadzeœdrzew o formach 

kolumnowych i zastosowanie ich do utworzenia alei. CzŉŝĻ z niedawno posadzonych w tym 

rejonie ulicy drzew przeznaczono do przesadzenia poza teren opracowania.

Przy ulicy Potockiej zaproponowano przeprojektowanie istniejńcych po obu stronach ulicy 

Mickiewicza przestrzeni naroũnych na maĠe place miejskie z intensywnie zagospodarowanymi 

rabatami bylinowymi, miejscami do siedzenia oraz nowymi, lekkimi pawilonami handlowymi, 

kt·re zastńpiĠyby istniejńce kioski oniezharmonizowanej zprzestrzeniń estetyce i formie. 

Proponuje siŉ takũe utworzenie miejsca pozwalajńcego na ustawienie sezonowych stragan·w 

warzywno-owocowych, czy nawet maĠego, okresowego targowiska.

Przestrzeœ pŉtli tramwajowej zaprojektowana zostaĠa jako maĠy park obsadzony na jego 

obwodzie drzewami i krzewami z otwartń przestrzeniń Ġńki kwietnej w centrum. Przy jego 

projektowaniu naleũy uwzglŉdniĻ bezpieczeœstwo zwińzane z przejazdami tramwaj·w i 

ruchem pieszym.

Na dobrze nasĠonecznionych przestrzeniach pas·w separujńcych jezdnie ulicy Mickiewicza 

zaproponowano wprowadzenie kserofitycznych, ciepĠolubnych Ġńk kwiatowych, kt·re dobrze 

znoszń zasolenie grunt·w oraz suszŉ. Ich skĠad powinien byĻ wzorowany na mieszankach 

gatunk·w Ġńkowych, kt·re samoistnie wyksztaĠciĠy siŉ przez ponad 40 lat w pasie drogowym 

ulicy Przycz·Ġkowej, pomiŉdzy Wilanowem a Powsinem. Wystŉpujń tam atrakcyjne gatunki 

mikoĠajk·w, dziurawca i innych bylin odpornych na specyficzne warunki w sńsiedztwie pasa 

drogowego. Wprowadzenie ciepĠolubnych, koszonych dwa razy w roku Ġńk kserofitycznych 

nie tyko obniũy koszty utrzymania tych teren·w, ale takũe uatrakcyjni ich wyglńd latem.
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Po wschodniej stronie ulicy pomiŉdzy parkingami osiedla mieszkaniowego a chodnikiem 

zaproponowano wzmocnienie zieleni buforowej, nadajńc jej charakter swobodnych nasadzeœ

parkowych drzew i krzew·w ozdobnych. Przestrzeœ po obu stronach ulicy tuũ przy Trasie 

Armii Krajowej przeznaczono na naturalistyczne wielopiŉtrowe nasadzenia leŝne (sosny, 

klony, dŉby, jarzŉbiny, kaliny), kt·rych pielŉgnacja bŉdzie polegaĠa nawspomaganiu 

naturalnych proces·w sukcesji ekologicznej. Tereny te bŉdń w przyszĠoŝci zasiedlane przez 

r·ũnorodne gatunki maĠych zwierzńt i ptak·w.

Od poĠudniowej strony przycz·Ġku wiaduktu nad Trasń Armii Krajowej, zaprojektowano 

przestrzeœ bŉdńcń poczńtkiem parku biegnńcego wzdĠuũ ekranu akustycznego trasy. 

Powinien on stanowiĻ jego osĠonŉ od strony budynk·w mieszkalnych.

W ramach koncepcji w zakresie branũy drogowej zaprojektowano:

- wyniesione skrzyũowanie ul. Mickiewicza z ul. Ũ·Ġkiewskich. Zastosowano bardzo Ġagodne 

najazdy (dĠugoŝci ok. 5 m) ze wzglŉdu na umoũliwienie przejazdu taboru komunikacji 

miejskiej;

- wykonanie po wschodniej stronie drogi ŝcieũki rowerowej szer. 2,5 m wyznaczonej w jezdni 

oddzielonej od taboru samochodowego 0,8 m pasem dzielńcym o wyniesionej konstrukcji, 

zabezpieczajńcy ruch rowerowy;

- zawŉũenie jezdni po prawej i lewej stronie do 1 pasa ruchu, a pozostaĠń nawierzchniń 

wykorzystano na zatoki postojowe dla samochod·w osobowych oraz powierzchnie na zieleœ. 

Wykonane zawŉũenie do jednego pasa ruchu, bŉdzie wymagaĠo na odcinkach dr·g, kt·re nie 

sń objŉta niniejszń koncepcjń wykonania zmiany w staĠej organizacji ruchu.

- zmiany w organizacji ruchu i obsĠugi tarczy ronda placu Wilsona. Zlikwidowano przejazd 

samochodowy przez tarczŉ ronda, pozostawiono jedynie przejazd tramwajowy. Wyspa ronda 

zostaĠa udostŉpniona pieszym poprzez dodatkowe przejŝcia dla pieszych oraz zmiany w 

zakresie maĠej architektury i architektury zieleni.

Koncepcja wyĠńcza z opracowania plac Inwalid·w.
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Proponowane rozwińzania projektowe zostaĠy oparte na kilku podstawowych ideach:

1. Wzmocnienie i renowacja istniejńcych, alejowych nasadzeœulicznych. Do kontynuacji, 

uzupeĠnienia lub renowacji nasadzeœalejowych wzdĠuũ ulic zaproponowano gatunki i 

odmiany drzew, kt·re sń obecnie gatunkiem dominujńcym w nasadzeniachna danej ulicy 

lub jej czŉŝci. Wyjńtkiem sń szybkorosnńce i Ġamliwe gatunki takie jak klon srebrzysty, 

topola biaĠa, topola czarna itp. stwarzajńce jako okazy dorosĠe zagroũenie podczas silnych 

wiatr·w. W miejscach, gdzie wystŉpujń nasadzenia alejowe wykonane z wyũej 

wymienionych gatunk·w drzew, proponowana jest wymiana drzewostanu na inne gatunki, 

odpowiednie dla nasadzeœulicznych.

2. Wzmocnienie nadrzŉdnoŝci ruchu pieszego nad ruchem samochodowym i rowerowym. 

W projekcie starano siŉ o ochronŉ pieszych jako ănajsĠabszychó uũytkownik·w przestrzeni 

ulicznych

i o niewyodrŉbnianie, na przykĠad nowych ŝcieũek rowerowych kosztem przestrzeni pieszej. 

Dodatkowo zaproponowano w niekt·rych miejscach zamianŉ typowych przejŝĻ dla 

pieszych (zebry), w miejscach niskiego natŉũenia ruchu koĠowego, na place pieszo-jezdne, 

zwalniajńce ruch samochodowy i pozwalajńce na Ġńczenie sńsiadujńcych przestrzeni 

parkowych i rekreacyjnych w dĠuũsze cińgi publicznych teren·w zieleni.

3. ğńczenie przestrzeni publicznych w sieĻ zielonych teren·w rekreacyjnych. Fragmenty i 

mniejsze obszary teren·w zieleni zostaĠy funkcjonalnie poĠńczone ăwzmocnionymió 

przejŝciami dla pieszych w wiŉksze obszary spacerowo-rekreacyjne. PoĠńczenie 

funkcjonalne mniejszych obszar·w tren·w zieleni pozwoli na wzmocnienie intensywnoŝci 

ich uũytkowania przez mieszkaœc·w oraz zwiŉkszy znaczenie tych teren·w jako waũnego 

elementu zielonej infrastruktury miasta.

4. Minimalizacja koszt·w utrzymania zieleni. Zaproponowano wymianŉ jak najwiŉkszej 

iloŝci trawnik·w, kt·re wymagajń intensywnej pielŉgnacji szczeg·lnie w sezonie letnim, na 

Ġanowe nasadzenia krzew·w i bylin okrywowych lub ich wymianŉ na Ġńki kwietne, kt·rych 

pielŉgnacja jest mniej intensywna. Zaproponowane nasadzenia sń teũ bardziej odporne na 

miejskie warunki klimatyczne. Opr·cz oczekiwanego zmniejszenia nakĠad·w na 

pielŉgnacjŉ, efektem powinno byĻ utworzenie bardziej interesujńcych pod wzglŉdem 

doboru gatunk·w i estetyki, miejskich teren·w zieleni.

5. Wykorzystanie naturalnych proces·w ekologicznych w pielŉgnacji teren·w zieleni, 

poprzez odpowiednie dobory gatunkowe. Podstawowym celem tego zaĠoũenia jest 

eliminacja uũycia ŝrodk·w chemicznych i nawoz·w sztucznych przy pielŉgnacji nasadzeœ. 

Dodatkowń korzyŝciń byĠoby dalsze obniũenie koszt·w eksploatacji. Aleja Wojska Polskiego 

byĠa wytyczona jako szeroki pas przestrzeni miejskiej z dwoma stosunkowo wńskimi 

pasami ruchu po jej obu stronach i obszernym pasem zieleni poŝrodku. Obsadzenie ulicy 

szpalerami drzew nadaĠo caĠej przestrzeni formalny charakter obszernego bulwaru 

miejskiego.
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Aleja zostaĠa obsadzona klonami srebrzystymi, kt·re rosnń szybko, ale nie bŉdńc 

gatunkiem dĠugowiecznym, jako dorosĠe drzewa Ġatwo ulegajń uszkodzeniom wiatrowym i 

w przestrzeni ulicznej mogń stwarzaĻ powaũne zagroũenia podczas silnych wiatr·w. Ich 

szerokie korony dajń cieœ, jednoczeŝnie przesĠaniajń ŝwiatĠo nad centralnń czŉŝciń alei.

Wprowadzone w ostatnich latach nasadzenia platan·w jako gatunku, kt·ry powoli 

zastŉpuje klony w alei Wojska Polskiego jest dziaĠaniem wĠaŝciwym, jednakũe ich 

stopniowa wymiana (w miarŉ wypadania starszych lub chorych okaz·w) doprowadzi do 

zatarcia jednolitego charakteru caĠej kompozycji. Proponowana jest zatem wymiana caĠej 

alei w dw·ch albo trzech fazach. PolegaĠaby ona na wyciŉciu w pierwszej kolejnoŝci dw·ch 

centralnie posadzonych rzŉd·w klon·w oraz ciŉciach prewencyjnych rzŉd·w 

zewnŉtrznych. Nastŉpnie po dw·ch, trzech sezonach powt·rzenie wycinki, usuniŉcie 

pozostaĠych klon·w i nasadzenie nowego gatunku na caĠej szerokoŝci ulicy. Wymiana alei 

pozwoli na doŝwietlenie przestrzeni pod koronami drzew i wprowadzenie nowych 

nasadzeœkrzew·w i bylin na czŉŝciach istniejńcego trawnika, tak aby urozmaiciĻ 

przestrzeœ bulwaru i nadaĻ jej charakter linearnego parku. Zaproponowano poszerzenie i 

umocnienie dw·ch ŝcieũek pieszych, czŉŝciowo biegnńcych w centralnej czŉŝci bulwaru, na 

caĠej dĠugoŝci alei. Wprowadzone, w miejscach przeciŉcia bulwaru przez lokalne ulice, 

place z wyniesionń nawierzchniń pieszo-jezdnń wzmocniń charakter zaproponowanego 

pieszego bulwaru.

Odcinek 1 - od Placu Grunwaldzkiego do ulicy Boguckiego

jest zdominowany przez dwa elementy. Pierwszy to pawilon handlowy, w kt·rym obecnie 

znajduje siŉ sklep sieci Carrefour. Sama forma pawilonu nie budzi wiŉkszych zastrzeũeœ, 

natomiast jego funkcja, jako waũnego elementu rozpoczynajńcego jednń z waũniejszych 

osi kompozycyjnych Ũoliborza, budzi wńtpliwoŝci. W koncepcji zaĠoũono rozbi·rkŉ 

pawilonu w celu uzyskania reprezentacyjnego placu stanowińcego punkt 

startowy/docelowy dla uũytkownik·w. Drugim dominujńcym elementem w tej czŉŝci ulicy 

jest Pomnik Czynu Zbrojnego Polonii Amerykaœskiej. ZostaĠ on ustawiony na osi alei. 

Pomiŉdzy pawilonem handlowym a pomnikiem przeprowadzono jeden z pas·w jezdnych 

zaburzajńc symetriŉ ukĠadu na tym odcinku. W proponowanym projekcie, miŉdzy 

wspomnianymi dwoma dominujńcymi elementami, umieszczono obszerny plac z fontannń 

posadzkowń. Doda on odpowiedniej oprawy pomnikowi, wprowadzi ponownie element 

symetrii w ukĠadzie przestrzennym oraz zapewni odpowiednie miejsce dla 

przeprowadzania wszelkich uroczystoŝci rocznicowych i upamiŉtniajńcych zwińzanych z 

pomnikiem. Za pomnikiem zaproponowano nasadzenie wysokiego zimozielonego 

ũywopĠotu cisowego jako tĠa dla pomnika.
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Na skrzyũowaniu z ulicń Boguckiego, tak zresztń jak na wszystkich skrzyũowaniach Alei 

Wojska Polskiego z innymi ulicami, zaprojektowano wyniesiony plac pieszo jezdny 

zapewniajńcy pierwszeœstwo ruchu pieszego i tworzńcy funkcjonalny i przestrzenny Ġńcznik 

pomiŉdzy czŉŝciami bulwaru.

Odcinek 2 - od ulicy Boguckiego do Placu Inwalid·w 

ma charakter zielonej przestrzeni miejskiej. Zdominowany przez szpalery drzew jest 

miejscem spacer·w i relaksu dla okolicznych mieszkaœc·w. Projekt zakĠada utrzymanie 

spokojnego charakteru tej czŉŝci alei. Zaproponowane zostaĠy dodatkowe nasadzenia 

krzew·w ozdobnych od strony cińg·w jezdnych, aby oddzieliĻ wizualnie wnŉtrze bulwaru 

od ruchu samochodowego. W centralnej czŉŝci, pomiŉdzy poszerzonymi cińgami pieszymi 

wyĠoũonymi nawierzchniń mineralnń, zaproponowano nasadzenia bylin, kt·re wprowadzń 

zmiennoŝĻ kolor·w, tekstur i charakteru w okresie wegetacyjnym. Dodatkowe ŝcieũki i 

miejsca do siedzenia bŉdń sprzyjaĻ spacerom i spotkaniom.

Odcinek 3 - od Placu Inwalid·w do obwaĠowania Cytadeli

W tej czŉŝci r·wnieũ znajdujń siŉ dwa dominujńce elementy. Od strony Placu Inwalid·w jest 

to Pomnik I Dywizji Pancernej im Gen. Maczka. W tym miejscu takũe zaproponowano 

powiŉkszenie placu przed pomnikiem o obszar jezdni okalajńcej plac Inwalid·w i 

wprowadzenie nawierzchni pieszo-jezdnej. Tutaj teũ zaproponowano wprowadzenie 

wysokiego ũywopĠotu w tle pomnika. Oddzieli on strefŉ pomnika od nastŉpnej czŉŝci 

bulwaru.

Za pomnikiem zaprojektowano duũy trawnik pomiŉdzy dwoma gĠ·wnymi cińgami 

pieszymi. Trawnik jako przestrzeœ wielofunkcyjna bŉdzie sĠuũyĠ nie tylko do roũnych form 

rekreacji, ale takũe w dni Targu Ŝniadaniowego pozwoli jego uczestnikom na urzńdzanie 

piknik·w. W przestrzeni, na kt·rej odbywajń siŉ Targi Ŝniadaniowe zaprojektowano 

nawierzchniń mineralnń, kt·rej moũna uũywaĻ takũe do innych form aktywnej rekreacji jak 

np. gry w bule.

Koncepcja al. Wojska Polskiego przewiduje na omawianym odcinku zmianŉ organizacji 

ruchu polegajńcń na wprowadzeniu oznakowania pionowego informujńcego o 

wystŉpowaniu ăstrefy zamieszkaniaó. W zwińzku z tym zostaĠy czŉŝciowo zlikwidowane 

oznakowanie pionowe oraz poziome (przejŝcia dla pieszych). Z oznakowania poziomego 

pozostaĠy wyznaczone stanowiska postojowe r·wnolegĠe do osi jezdni oraz ŝcieũka 

rowerowa wyznaczona na nawierzchni jezdni. W ramach koncepcji zaprojektowano 

wyniesione przejŝcia dla pieszych na Ġńcznikach Ġńczńcych prawa i lewń jezdniŉ alei. 

Zastosowano bardzo Ġagodne najazdy (dĠugoŝci ok. 5 m) umoũliwiajńce przejazd taboru 

komunikacji miejskiej.

Koncepcja przewiduje r·wnieũ wyprostowanie jezdni w rejonie placu Grunwaldzkiego. To 

rozwińzanie bŉdzie wińzaĠo siŉ z korektń krawŉdzi jezdni, chodnik·w, wlot·w ulic 

dochodzńcych do alei, zmiany sygnalizacji ŝwietlnej w miejscu wĠńczenia alei z placem 

Grunwaldzkim, wykonaniem odwodnienia oraz oŝwietlenia drogowego. W pasie 

ŝrodkowym zaprojektowano 2 cińgi piesze oddzielone od sobie oraz jezdni szerokimi 

pasami zieleni.



PODSUMOWANIE 
I WIňCEJ INFORMACJI

Wszystkie wytyczne dotyczńce zar·wno nowej, jak i istniejńcej juũ zieleni zostaĠy 

uwzglŉdnione w koncepcji, a wskazane newralgiczne miejsca poddano szczeg·Ġowej 

analizie. W projekcie znalazĠy siŉ takũe sugestie mieszkaœc·w dotyczńce 

projektowanych zmian w zakresie cińg·w komunikacyjnych, takie jak naprawa i 

przebieg sieci chodnik·w, oraz proponowane elementy maĠej architektury. 

Realizacja przeksztaĠceœ ulic na podstawie kierunk·w wskazanych w koncepcji, bŉdzie 

wieloletnim procesem podzielonym na etapy. 

Pierwszy z nich rozpoczńĠ siŉ w 2018 ðwykonanie przez Zarzńd Zieleni nasadzeœ 

drzew, dla kt·rych nie sń wymagane dodatkowe uzgodnienia 

i istotne zmiany istniejńcego zagospodarowania. 

PrzeksztaĠcenia w terenie bŉdń kilkuletnie, powińzane z dziaĠaniami  r·ũnych 

jednostek miejskich m.in. z  Zarzńdu Dr·g Miejskich.

Jeŝli chceszê

ZapoznaĻ siŉ ze szczeg·Ġami zaproponowanej koncepcji 

http://zzw.waw.pl/2018/11/21/raporty -z-konsultacji-spolecznych-zazielenmy-

ulice/

SkontaktowaĻ siŉ z ogrodnikiem odpowiedzialnym za teren ro2@zzw.waw.pl

PrzeczytaĻ raporty z konsultacji spoĠecznych prowadzonych na innych ulicach 

http://zzw.waw.pl/2018/11/21/raporty -z-konsultacji-spolecznych-zazielenmy-

ulice

DowiedzieĻ siŉ wiŉcej o projekcie Zazieleniamy Ulice: 

http://zzw.waw.pl/2017/05/25/zieloneulice -warszawy/

SkontaktowaĻ siŉ z nami: 

Zarzńd Zieleni m.st. Warszawy

ul. Hoũa 13a, 00-528 Warszawa

tel. +48 22 277 42 00, fax: +48 22 277 42 01

e-mail: kontakt@zzw.waw.pl

strona www: zzw.waw.pl

fb: ZieleœWarszawska
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